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Vážení čtenáři,

po Roku orchidejí a Roku vážek tu máme Rok 
netopýrů. Netopýři zdají se býti tvory nená-
padnými, ale i s nimi lze zažít různé příhody. 
Dovolte mi dva osobní zážitky. 

Podvečer v Transylvánii. Táboříme na od-
vale zlatých dolů, pamatujících ještě Římany. 
Úplněk nad obzorem je jediným světlem oza - 
řujícím potemnělou krajinu. Najednou ze štol 
za námi začínají vylétávat netopýři. Jeden za 
druhým. Ohromní. Nebo tak přinejmenším 
v danou chvíli působí. Výjev hodný země hra-
běte Drákuly! O mnoho let dříve v jednom 
stavení na severu Čech. Ve vstupní chodbě se 
ozývají prapodivné zvuky. Šramot a pískání. 
Zvuky vycházejí od stařičkého vojenského ka-
bátu, visícího zde na věšáku snad „odjakživa“. 
Opatrně nadzvedáváme … a v záhybech látky 
objevujeme skrumáž čerstvě narozených ne-
topýrků. Vracíme na místo a následující dny  
chodíme okolo kabátu po špičkách…

V tomto i příštím čísle najdete řadu zají-
mavých článků o netopýrech, jejich pozoro-
vá ní i možnostech, jak jim pomoci. 

Přeji mnoho zajímavých zážitků nejen 
s těmito nočními letci!

Honza Moravec
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SLOVO ÚVODEM

VÁŽENÍ A MILÍ PŘÁTELÉ,

s jarním počasím nás opustil sníh a bohužel i vydatnější 
srážky. K dobrým zprávám ovšem patří, že ustoupila i epi-
demie, která nám dva roky ztrpčovala život. Rychle jsme 
toho v ČSOP využili a hned začátkem dubna uspořádali 
XI. sněm, který jsme původně plánovali na loňský listopad. 
Rád bych při této příležitosti poděkoval, a to nejen stovce 
delegátů za jejich aktivní přístup a za důvěru, které se od 
nich Karlu Křížovi i mně dostalo. Rád bych poděkoval všem 

členům a příznivcům za jejich práci, ať už v praktické ochraně přírody nebo při účasti ve 
veřejném dění. 

I díky Vaší aktivitě byly na podzim do Poslanecké sněmovny zvoleny strany, které mají 
v ochraně přírody a životního prostředí ambiciózní program. Minulá léta nás naučila, že 
papír snese hodně a volbami často pozitivní úsilí nezačíná, ale končí. Proto musíme bedli-
vě sledovat a nejen sledovat, jak se tyto sliby promítnou do konkrétních činů. První dob-
rou zprávou je, že se většina z nich objevila i v programovém prohlášení vlády. A zatím ne-
zůstává jen u slibů. 

Po několika letech zápasu o podobu protipovodňové ochrany Bečvy, jehož jsme se také 
účastnili, bude do vlády předložen návrh bočního suchého poldru a nikoliv přehrady, jak 
ministerstvo zemědělství původně prosazovalo. Dramatický souboj se odehrává při přípra-
vě Společné zemědělské politiky pro další období. Podoba připravená minulou vládou by-
la už téměř na cestě do Bruselu, když se ji podařilo zastavit a prosadit do ní principy po-
silující menší zemědělce a účinnější ochranu krajiny. Přes skutečnost, že tyto změny byly 
výrazně podporovány i Evropskou komisí a nejedná se tedy o zvláštní hrdinství, je v na-
šich podmínkách třeba tento krok ocenit. Samozřejmě škod, které napáchalo intenzivní 
zemědělství v krajině, je mnohem více a ochranářské organizace předložily řadu námětů, 
které by mohly být uplatněny v dobrovolné nadstavbě ekoplatby. Ale už projednaný návrh 
MŽP, který navrhuje 6metrové ochranné pásy kolem vodních toků do celofaremní eko-
platby, bude při jeho prosazení v naší krajině velmi vidět. 

Dlouhá a obtížná cesta bude i při prosazování územní ochrany na Křivoklátsku, 
Soutoku a Krušných horách. Odpor místních samospráv na Křivoklátsku s hlavním argu-
mentem, že tam nechtějí lidi, je sice trochu jako z Cimrmana, ale je velmi urputný. Na 
Soutoku nevedla zatím snaha MŽP k výsledku a v případě Krušných hor teprve začíná 
v obou krajích vážnější diskuse. Český svaz ochránců přírody proto na sněmu podpořil 
svým usnesením všechny tyto tři aktivity. V případě Křivoklátska naši členové z regionu 
iniciovali i petici pro vznik parku, která by měla vyvážit negativní petici místních odpůrců. 

Jak je vidět už z tohoto stručného výtahu témat pro příští období, čeká nás hodně prá-
ce. Abychom dobře dokázali využít své schopnosti a posílit naše řady, rozhodli jsme na 
sněmu o vytvoření strategického plánu ČSOP. S harmonogramem jeho přípravy budete 
seznámeni a už teď si dovoluji Vás všechny vyzvat, abyste se zapojili. 

Přeji Vám krásné chvíle v přírodě i mezi přáteli. 

Libor Ambrozek,  
předseda ČSOP
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Rok 2022 prožijeme v rámci ČSOP ve znamení netopýrů. 
Proč zrovna netopýr, takové divné zvíře? Snad právě proto! 

TEXT A F O T O DANIEL HORÁČEK

Je na nich potřeba uklidit netopýří trus – guáno, jenž budo-
vy poškozuje. Vlivem jeho navrstvení mohou hnít dřevěné 
konstrukce krovů. To se dá řešit při slabých vrstvách guána 
pomocí vysavače, u větších vrstev pomocí lopat, košťat a pyt-
lů, v nichž se tento skrytý poklad dá vynášet a pak použít ja-
ko velmi kvalitní hnojivo na zahrádkách. Vlastně je to úplně 
nejkvalitnější hnojivo, co vůbec existuje. 

Tam, kde je netopýrů mnoho, je potřeba vybudovat z pr-
ken nebo OSB desek potažených třeba linoleem podlážku 
chránící stávající krov a zároveň umožňující snadný, rychlý, 
pravidelný úklid. Nejedná se o nic složitého; jak na to řeší 
metodika ČSOP „Opatření pro ochranu netopýrů v budovách“ 
(www.csop.cz/kestazeni/metodika-netopyri-pudy.pdf). 
Tato metodika je hodně podrobná a velmi názorně ukazu-
je jak řešit problémy vznikající pobytem netopýrů na pů-
dách domů. Obsahuje i celou řadu příkladů z různých loka-
lit, včetně toho, jak zajistit vletové otvory, které jsou alfou 
a omegou při ochraně letního stanoviště netopýrů na pů-
dách. Ze zkušenosti víme, že i malá změna ve vletovém ot-
voru může zapříčinit zánik letní kolonie, zatímco rozsáhlé 
změny v půdním prostoru to zas tak moc neovlivňují. 

Budu velmi rád, pokud se rozhodnete si vzít jednu či více 
lokalit do svého patronátu a budete se o ně starat. Stačí mě 
kontaktovat (daniel.horacek@volny.cz) a zjistím, jaké kolo-

tat tolik hmyzu, jako je polovina jeho hmotnosti. Například 
jeden z našich nejmenších druhů, netopýr hvízdavý, který 
má 4 až 5 gramů, za jedinou noc pozře až 6000 komárů. 
Netopýři ušatí zase loví malé píďalky, které jsou výraznými 
škůdci stromů jak v lesích, tak i v sadech. A na závěr vzpo-
menu ještě netopýry velké, vážící 25 až 35 gramů, kteří větši-
nu roku loví brouky, ale od srpna se vrhají na sarančata. Bez 
netopýrů bychom během pár let neměli co jíst či bychom 
více trpěli nemocemi šířenými bodavým hmyzem. Ano, až 
tak moc jsme na nich závislí. Proto je potřeba netopýrům 
pomoci a napravit tu špatnou pověst, co jim přiřkli naši 
předci. 

netopýry opětovně nakazit. Nikdo neví, kde a jak k té zásad-
ní proměně došlo, zda na tržišti, ve výzkumném ústavu nebo 
jen náhodou v přírodě. Je tu s námi a my se musíme naučit 
s ním žít, ale také je třeba pochopit, že netopýři za to nemo-
hou. Je spíše potřeba se od netopýrů učit. 

Žádný jiný ze savců nebývá tak promořen viry, a přesto 
netopýrům jejich přítomnost nepřináší žádné problémy, ne-
způsobují jim vážné nemoci. Jak je to možné? Netopýři mají 
jiný způsob boje s viry, než všichni ostatní teplokrevní tvoro-
vé na zemi. Vlastně jejich tělo s viry ani nijak moc nebojuje, 
nevytváří hleny, nezvyšuje teplotu. Jejich obrana proti virům 
připomíná bájný Nebelvírův meč z Harryho Pottera. Jejich 
tělo si z virů vezme jen to, co je posílí a o zbytek se nezají-
má. Tento způsob obrany může být i jedním z důvodů, proč 
netopýři netrpí rakovinou. Není divu, že netopýři jsou před-
mětem výzkumu a hledání, jak jejich odolnost proti virům 
použít v lékařství.

Nenahraditelní netopýři
I jinak jsou pro nás netopýři velmi významní. Mají unikát-
ní místo v potravním řetězci a pro stabilitu ekosystému jsou 
nepostradatelní. Jsou to jediní predátoři nočního létajícího 
hmyzu. Jen považme, netopýr v létě při lovu musí nachy-

N etopýři jsou po celém světě a všude jsou součástí 
pověr a mýtů. Pohled na ně je však v různých kul-
turách velmi rozdílný. Snad nejhorší pověst dosta-

li v křesťanských zemích. A to jen proto, že si ho povšim-
li dávní umělci, hlavně malíři, a jako nočního tajemného 
tvora ho použili ke zpodobnění ďábla. Tak začala jeho neza-
sloužená špatná pověst, která přetrvává hluboce zakořeněná 
až do dnešních dnů. Oproti tomu v Číně je netopýr symbo-
lem štěstí. Dokonce jeden z čínských jazyků má pro netopýry 
i štěstí stejné slovo – fu. Jak zvláštně to působí, když si uvědo-
míme, že jedno z největších zel poslední doby přišlo právě 
od tohoto štěstí z Číny. Opět to hodně poškodilo pohled lidí 
v Evropě na netopýry, neb jim toto dávají za vinu. Setkal 
jsem se mnohokrát s požadavkem na pobití netopýrů, aby 
se od nich lidé nemohli nakazit. Takový nesmysl! Ale strach 
zatemňuje mysl.

Aktuální téma
Jak to vlastně s tím RNA virem je? Pár let před propuk-
nutím celosvětové pandemie probíhal v jedné jeskyni ve 
Wu-chanské oblasti výzkum virů u netopýrů a vrápen-
ců. Mikrobiologové z nich získali kolem 400 různých virů. 
A jeden z nich byl předek dnes tak známého COVIDu. 
Ovšem od onoho původního se velmi změnil, aby mohl 
parazitovat na lidech. Tak moc, že dle studií není schopen 

CHRÁNÍME PŘÍRODU

Netopýr rezavý obývá dutiny starých stromů.

Co se chystá
I v letošním roce proběhnou akce, na něž jsme již z před-
chozích let zvyklí, jako je prezentace netopýrů v rámci Noci 
kostelů (10. 6. 2022) a Mezinárodní noc pro netopýry (pře-
lom srpna a září). Mezinárodní noc pro netopýry bude mít 
v letošním roce 26. ročník, ale naše republika přistoupi-
la k pořádání této akce až v druhém ročníku, takže letos to 
bude v ČR 25 let pořádání nočního setkání s netopýry. 

Po celý rok budeme přinášet celou řadu aktivit, vedou-
cích k seznámení laické veřejnosti s touto úžasnou skupinou 
savců.

Připravena je též putovní výstava o životě netopýrů na 
čtyřech plachtách s oky (2,2 x 1,3 m), jenž umožňují i velmi 
dobrou prezentaci pod širým nebem. 

Speciální nabídku pro zájemce o netopýry pak naleznete 
na konci článku v rubrice Pozorujeme přírodu.

Vezměte si patronát nad letními koloniemi!
I když by se mohlo zdát, že netopýry se mohou zabývat jen 
lidé, kteří se v nich dobře vyznají a dokáží bez problémů roz-
lišit jednotlivé druhy, přestože některé jsou si podobné jak 
dvojčata, není tomu tak. Je tu spousta aktivit, kde se může 
zapojit úplně každý, kdo chce pomoci. A to nejen pomocí 
s propagací, například prostřednictvím výše zmíněné vý stavy.

Dlouhodobě je v České republice mnoho letních kolonií 
netopýrů na půdách různých budov, o které nikdo nepečuje. 

Netopýr dlouhouchý ve spáře zdiva.

Jedna z půd s letní kolonií netopýrů před úklidem netopýřího guana.

Rok netopýrů
CHRÁNÍME PŘÍRODU
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Rozhovor s Myotisem
Zakoupil jsem přístroj Echometer Touch 2, abych se mohl 
dorozumívat s netopýry. Tento přístroj 0,2 generace je tak 
dokonalý, že nejen převádí ultrazvuk do slyšitelné oblasti, ale 
i překládá do srozumitelné řeči. Z jazyků EU ovládá češtinu 
a rétorománštinu. Využil jsem proto této příležitosti a udělal 
jsem rozhovor s jedním statným exemplářem netopýra velkého 
z letní kolonie pod střechou kostela v Brně–Řečkovicích.

Dobrou noc! Jsem rád, že jste si na mne udělal čas 
v souvislosti s vyhlášeným Rokem netopýrů. Patříte 
k největším zástupcům skupiny Chiroptera (letouni) a tak 
bych vás chtěl požádat, abyste se našim čtenářům blíže 
představil.
Tak určitě! My žijeme především v jeskyních, ale jsme 
schopni se přizpůsobit i soužití s člověkem, písk písk (písk 
je u netopýrů citoslovce smíchu, pozn. překl.). Kupříkladu 
zde v Brně sídlíme pod střechou kostela už téměř sto let. 
V letních měsících zde vytváří naše samice s mláďaty početné 
kolonie. Já se, jako starší samec, radši držím dál. Nesnáším, 
když ti haranti hlomozí a pískají. Zimujeme v podzemních 
prostorách, jednotlivě nebo i ve skupinách. Já radši 
jednotlivě.

Vy se jmenujete vědeckým názvem Myotis, což znamená 
myšouchý. Máte s myšmi něco společného?
Právě že skoro nic a tak mě ten název docela mrzí. Dal nám 
ho už v roce 1797 pan Borkhausen a s tím už se asi nedá nic 
dělat. Ve skutečnosti nemáme myší ucho, ale některé myši 
mají netopýří ucho.

Čím se živíte? Lovíte můry kolem lamp veřejného osvětlení?
Ale vůbec ne. Hlavní část naší potravy představují velcí 
střevlíci, nelétající brouci, které sbíráme z povrchu země. 
Například mými oblíbenými lovišti jsou louky a řídké listnaté 
lesy. Brouka vypátrám pomocí ultrazvuku, pak přistanu 
a pěšky ho doženu a schlamstnu!

Můžete prozradit něco z intimního života?
Zatímco vy lidé se páříte až dvakrát denně, my také dvakrát, 
ale ročně. Na podzim a v zimě. Mládě máme jako vy, většinou 
jedno, ale zato mnohokrát po sobě.

Prý patříte mezi ohrožené živočichy...
No to ano! Zapsali nás do přílohy evropské směrnice mezi 
druhy živočichů v zájmu společenství, které vyžadují přísnou 
ochranu a v české vyhlášce jsme vedeni jako kriticky ohrožený 
druh. Ale jinak se nám vede celkem dobře. No, ono to bude 
tím, že lovíme hlavně v lese, kde se zase tak moc chemie 
nepoužívá. A také tím, že se o nás ochránci přírody starají.

Co pro vás my lidé můžeme udělat, aby se vám dobře dařilo?
Tak především byste měli přestat šířit ty ohavné pomluvy, že 
se zaplétáme do vlasů, že roznášíme Korouše (koronavirus 
pozn. překl.), že pijeme krev a takové ty hlouposti. Potom by 
bylo vhodné, abyste nás nechali v klidu zimovat, když náhodou 
zabloudíme do vašeho sklepa či jiného podzemního prostoru. 
A přestaňte s rozprašováním chemických postřiků, to nám jde 
na nervy. Rozhodně je vhodné o výskytu netopýrů informovat 
příslušného odborníka v Českém svazu ochranců přírody. 

Rozhovor vedl Bedřich Vypera, dr. hc.

dit, že to nebylo náročné, ale odměnou mi byla krom nálezu 
nových kolonií netopýrů, také prohlídka architektonických 
skvostů, jimiž kostely jsou. U většiny nalezených kolonií 
jsem zároveň realizoval úklid guána nebo instalaci podláž-
ky, což otevřelo snadnější cestu při návštěvě dalších kostelů. 
Rozhodně bude vítané, když se někdo pokusí o totéž v jiných 
částech republiky. Nemusíte se bát, že nebudete vědět jak na 
to, jak netopýry najít nebo jak je určit. V tomto vám pomů-
že další metodika ČSOP „Vyhledávání netopýrů na půdách bu-
dov pro laiky“ (www.csop.cz/kestazeni/metodika-netopyri 
-mapovani.pdf). V ní se dočtete, kde hledat netopýry, jaké 
ukryty na půdách používají či jak poznat jejich pobytové sto-
py. A také, jak poznat, o jaký druh jde. Nebojte, na půdách 
budov se setkáte jen s pár druhy netopýrů. A pokud vaše ur-
čení nebude přesné, ani to není problém. Jistě kolonii v ná-
sledujících letech navštíví některý z chiropterologů a případ-
ně určení druhu opraví. A když už takovéto kolonie najdete, 
pouvažujte i o realizaci úklidu guána, či – pokud bude potře-
ba – vybudování podlážky. 

Samozřejmě vaše pomoc bude vítaná nejen v Roce neto-
pýrů, ale i v dalších letech. 

Autor je odborným garantem programu ČSOP na ochranu 
netopýrů. Kontakt – daniel.horacek@volny.cz

nie netopýrů ve vašem okolí potřebují péči. Určitě se mě ne-
bojte kontaktovat také, pokud budete potřebovat radu – jak 
něco řešit v daném konkrétním případě, jak získat prostřed-
ky na realizaci opatření a podobně.

Mapování stanovišť
Další možností, jak může i laik pomoci, je mapování netopý-
řích stanovišť. Ochrana významných stanovišť, zejména 
zimovišť a letních kolonií, je jednou z nejdůležitějších akti-
vit. Oba typy stanovišť jsou pro netopýry zásadní, mají k nim 
silnou sociální vazbu a vrací se na ně po generace. Ovšem 
má-li být ochrana účinná, je potřeba tyto lokality znát 
a vědět o nich. I když ČR je zemí, kde vymapování takových-
to stanovišť patří v rámci světa k nejdokonalejším, jsou tu 
přesto rezervy. 

Nepoznaných zimovišť je v ČR opravdu málo, ale co se 
týká letních kolonií, tady je pořád co nacházet. Sám jsem 
realizoval speciální projekt, kdy jsem systematicky prohlé-
dl půdy všech kostelů v Libereckém kraji, okrese Jičín a čás-
ti okresu Mladá Boleslav a Děčín. Navštívil jsem v průběhu 
7 let přes 450 objektů a nalezl 55 nových letních kolonií ne-
topýrů. Jedná se o docela náročnou práci, kdy v průběhu mě-
síce června a července je potřeba domluvit se s jednotlivými 
faráři či vlastníky objektů a přesvědčit je, aby vás pustili do 
kostelů, zámků apod. v jejich správě. Někteří to se mnou ob-
jeli, jiní mě odkázali na jednotlivé kostelníky, správce, a ně-
kde mi dali klíče, ať to obhlídnu sám. A v několika případech 
se mi stalo, že jsem se s nimi nedohodl vůbec. Nebudu tvr-

CHRÁNÍME PŘÍRODU

Velmi početná kolonie netopýra hvízdavého.

Ochrana půdy vybudováním podlážky pod hřebenem, v němž se nalézá 
letní kolonie netopýrů.Úklid půd může být činnost někdy i velmi dobrodružná.

Úklid půdy znečištěné netopýřím trusem.
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žijí, třeba právě na takových úhorech, 
které byly popsány výše, nebo na růz-
ných náhradních stanovištích. Ač jsou 
„jen pleveli“, přijít o ně by byla do za-
jis ta škoda.

Aby bylo možné lépe poznat rozší-
ření hlaváčků a vzácné polní vegeta-
ce obecně, vyzývá ČBS všechny k je-
jich mapování. Podrobnosti najdete 
na  stránce botanospol.cz/cs/rostlina_ 
roku-2022. 

Autorka je členkou  
České botanické společnosti.  

Kontakt – hana-jerabkova@post.cz

hlaváček letní nebyl již dlouhou do-
bu spatřen, daří se zde jiným druhům 
teplomilných plevelů. Vedle některých 
výše jmenovaných, zde roste třeba pa-
razitická rostlina záraza hoř čí ko vi tá 
a kriticky ohrožené druhy pro rost lík 
okrouhlolistý a hrachor chlu patý.

Určitě by se nalezla i další mís-
ta v rámci Čech i Moravy, kde se daří 
o vzác  ná plevelová společenstva pečo-
vat. Slouží zároveň jako ukázky toho, 
jak vypadala zemědělská krajina za ča-
sů našich předků, a snad i motivu jí ko-
lem  jdoucí k zamyšlení se nad sou čas -

ný nebo silně ohrožený dejvorec vel-
ko plodý. Podobným způsobem je 
ob hospodařován také úhor v přírodní 
rezervaci Beckovské Skalice na sloven-
ské straně Bílých Karpat. Po narušení 
půdy se zde ze vzácných druhů plevelů 
hojně vyskytuje např. u nás silně ohro-
žená vrabečnice roční nebo kriticky 
ohrožený hojník chlumní. Pravidelně 
zde kvete hlaváček letní, dříve zde byl 
zaznamenán i vzácnější hlaváček pla-
menný. Letos byla po provedení orby 
přiseta pšenice dvouzrnka, ve které 
vzácná plevelová společenstva původ-
ně rostla. 

Při vytváření vhodných stanovišť 
pro mizející polní plevele tuto tradiční 
obilninu používá v posledních letech 
také ZO ČSOP Bílé Karpaty. Namnožila 
ji z několika semen získaných z geno-
vé banky v Ruzyni na přelomu tisíci-
letí a poskytla místním zemědělcům. 
Na bývalé záhumence na okraji NPR 
Za hrady pod Hájem ve Velké nad Ve-
lič  kou již přes 10 let tato organizace 
pod poruje původní druhy plevelů pra-
videlnou orbou. Mimo některé již výše 
uvedené druhy najdeme na tomto po-
líčku i hrachor pačočkový nebo štěnič-
ník paprskující.

V neposlední řadě se můžeme za 
úhorovým hospodařením vypravit také 
do Brna na plochy v majetku Po zem-
kového spolku Hády. I zde políčka ob-
čas osejí některou z opomíjených plo-
din, např. světlicí barvířskou. Ač zde 

leté plevele mohly růst. Setkáme se 
s nimi třeba v ochranných pásmech 
některých maloplošných zvláště chrá-
něných území. Jedním z nich je pří-
rod ní rezervace Šibeničník v CHKO 
Pá la va. Půda se zde ve dvou až tříle-
tých intervalech narušuje podmítací 
či měl kou orbou a následně bránuje. 
V me zidobí se nechává ležet ladem, na 
vzniklém úhoru se daří vedle hlaváčku 
letního také dalším vzácným druhům 
jednoletých plevelů, jako jsou kritic-
ky ohrožené druhy černucha rolní, 
lněnka Dollinerova, zběhovec trojkla-

ohrožených druhů původních přírod-
ních biotopů.

A přece jsou společenstva pleve-
lů svým způsobem unikátní, odrážejí 
historii, během které se postupně for-
movala a adaptovala na tradiční postu-
py hospodaření. Příkladem může být 
teplomilná plevelová vegetace obil-
ných polí na bazických půdách (svaz 
Caucalidion), jejíž součástí je právě hla-
váček letní. Dnes spolu s intenzifikací 
zemědělství z krajiny tato společenstva 
ubývají, přežívají často jen na okrajích 
půdních bloků, kam se hůře dostane 
mechanizace s herbicidy. Příslib na-
děje na jejich zachování přináší eko-
logické zemědělství, v rámci kterého 
je významně omezeno používání che-
mických prostředků. 

Políčka pro plevely
Další možností je zakládání políček, 
resp. úhorů, na kterých se cíleně hos-
podaří tak, aby na nich vzácné jedno-

V obou případech jde o zástup ce 
naší květeny, kterých v po  sled-
ních desetiletích ubylo. Pří  či ny 

jsou zřejmé a společným jme no vatelem 
je odklon od tradičních způ sobů hos-
podaření. 

Přehlížené plevele
Vstavač kukačka je vázán na živinami 
chudé krátkostébelné trávníky, které 
jsou pravidelně přepásány nebo kose-
ny. Jde o druh chráněný zákonem v ka-
tegorii silně ohrožených druhů, je také 
součástí suchých trávníků, které jsou 
prioritním stanovištěm Natura 2000. 
Potřeba zachování jeho populací vyplý-
vá tedy jednoznačně z legislativy, záro-
veň je jakožto zástupce našich orchide-
jí v hledáčku amatérských nadšenců 
i odborné veřejnosti, péči o řadu z jeho 
lokalit zajišťuje jak státní ochrana pří-
rody, tak neziskové organizace.

Jak je na tom ale hlaváček letní? Je 
jedním z polních plevelů, které jsou 
mezi vzácnými druhy popelkami. Ač 
pl ní stránky červených seznamů, zá-
kon na ně většinou nepamatuje. Při 
běž ném obhospodařování orné pů dy 
jsou, spolu s dalšími z hlediska ze mě -
děl ců nežádoucími druhy, hu be ny. Zá-
roveň budou z pochopitelných důvo dů 
i v pomyslném žebříčku ochra nář ských 
priorit stát kdesi vzadu, za ple já dou 

Česká botanická společnost 
vyhlašuje již druhým rokem rostlinu 

roku. První ročník byl zasvěcen 
vstavači kukačce, mizejícímu druhu 

luk a pastvin. Letos byl vybrán  
druh vázaný na polní kultury, 

hlaváček letní.

O rostlině roku 
aneb není plevel 

jako plevel

TEXT  HANA JEŘÁBKOVÁ
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ným stavem, biodiverzitou našich po lí 
a mimoprodukčními funk ce mi země-
dělské krajiny.

Diverzita zemědělské krajiny
Potřeba ekologicky významných prv ků 
v zemědělské krajině, jako jsou remíz-
ky, meze a větrolamy, se již dostala jak 
do obecného povědomí veřejnosti, tak 
do legislativy. Vedle protierozní a kra-
jinné funkce zvětšují nabídku stano-
višť a přináší další kontaktní plochy, 
na jejichž hranicích mohou některé 
polní druhy přežívat. Další možností, 
jak podpořit nejen vzácné plevele, je 
ponechání částí polí, zejména na okra-
jích půdních bloků, bez aplikace pes-
ticidů.

Cesta k tomu, aby opatření na zvý-
šení biodiverzity v naší zemědělské 
krajině byla všeobecně rozšířená, bude 
jistě ještě dlouhá. Nezbývá než doufat, 
že plevelová společenstva s hlaváčkem 
letním a dalšími druhy do té doby pře-

Doporučená 
literatura
Štefánek, M.: Stále mizející polní 
plevele. Ochrana přírody 4/2018,  
str. 2–5. (www.casopis.
ochranaprirody.cz/z-nasi-prirody/
stale-mizejici-polni-plevele).

Vymyslický, T. & Fabšičová, M.:  
Úhory, staronový fenomén české 
krajiny. Vesmír 94 (2015/9), 
str. 519–521. (vesmir.cz/cz/casopis/ 
archiv-casopisu/2015/cislo-9/
uhory-staronovy-fenomen-ceske 
-krajiny.html).

Políčko v majetku Pozemkového spolku 
Hády. Vedle vyseté světlice barvířské se zde 
uplatňuje řada plevelných druhů, včetně těch 
vzácných.

Hlaváček letní, rostlina roku 2022, je jedním 
z ustupujících druhů polních plevelů.

Pšenice dvouzrnka, jedna z prvních kulturních 
plodin, kterou společenstva plevelů 
doprovázela. 

CHRÁNÍME PŘÍRODUCHRÁNÍME PŘÍRODU
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tom dát pozor na několik věcí, ať už 
jde o možné ohrožení zdrojové popu-
lace nebo třeba genetické souvislosti. 
V případě okáče skalního šlo například 
o nutnost respektovat to, že v České 
republice se původně vyskytovaly dvě 
je ho formy, jedna v Čechách, druhá na 
Moravě. Jedinci odchycení na Ra né tak 
mohli být vypouštěni pouze v Če chách. 
Pokud bychom chtěli ob no vit i morav-
skou populaci, museli by chom si 
pomoci jedinci z Rakouska, kte ří jsou 
našim původním moravským popu-
lacím příbuznější než lounští motýli. 
Provést reintrodukci správně tedy není 
úplně snadné. Pokud je však všechno 
provedeno správně, mo hou mít tyto 
snahy velmi pozitivní výsledky.

I okáčovi skalnímu se díky této sou -
stavné činnosti začalo dařit. Nejen že 

kde by pastva samotná nebyla dosta-
tečná, se přistoupilo k sekání s násled-
ným důsledným vyhrabáním stařiny 
a mechu. První takový zásah provedla 
JARO Jaroměř v roce 2017. Roku 2018 
pak vešel v platnost Regionální akč-
ní plán pro okáče skalního a od té do-
by všechny aktivity související s jeho 
ochranou – tedy pastvu, kosení, chov 
a reintrodukce – koordinují společně 
JARO Jaroměř, spolek Třesina a AOPK 
ČR, správa CHKO České středohoří. 
Proces probíhá tak, že se na dřívějších 
lokalitách okáče zavede management, 
následně jsou lokality zhodnoceny 
z hlediska kvality biotopu, a pokud ob-
stojí, jsou zde vypuštěni jedinci z cho-
vu. Lokality jsou poté monitorovány, 
jsou sledovány početnosti populací 
a management je každoročně upravo-
ván podle aktuální situace.

Rizika reintrodukcí
Na tomto místě je důležité pozname-
nat, že veškeré zásahy na podporu 
motýla jsou založeny na poznatcích 
z jeho dlouhodobého a pečlivého stu-
dia. Reintrodukce i chov jsou také 
pro vá děny pod odborným dohledem 
a jsou dopředu důkladně naplánová-
ny. To je podstatné z toho důvodu, že 
reintrodukce prováděné „na divoko“ 
mohou zájmovým druhům spíše uško-
dit, než pomoci. Je totiž potřeba si při-

ře připravenou danou lokalitu – mu-
sí zde být odstraněna příčina vymření 
původní populace. V opačném pří-
padě by vypouštění jedinců nemělo 
žádný efekt, protože by se na dané lo-
kalitě nezvládli úspěšně rozmnožit. 
V případě okáče skalního šlo tedy 
o to, dostatečně rozšířit plochu bioto-
pu vhodného pro vývoj housenek. Jak 
již bylo zmíněno, jednalo se přede-
vším o zavedení pastvy, na kterou je 
motýl výborně adaptován. V místech, 

vhodných pro výskyt motýla, jednak 
pod odborným dohledem pana Miloše 
Andrese založili záchranný chov. Ten 
měl sloužit dvěma účelům: jednak 
jako pojistka pro případ, že by z divo-
ké přírody motýl zcela vymizel, jednak 
jako zdroj jedinců pro posílení pře-
žívající populace. Z té bylo odchyce-
no několik jedinců, kteří byli posléze 
množeni v zajetí. Zpočátku sice chov 
provázelo mnoho problémů, neboť 
okáč skalní je druh na chov velmi 
náročný a vyžaduje specifické podmín-
ky. Postupem času se nicméně chovu 
začalo dařit a bylo možné namnožené 
jedince (ať už ve stádiu vajíček, house-
nek nebo dospělců) vypouštět zpět na 
jejich původní, historické lokality – 
okáče sem tedy tzv. reintrodukovat. 

Pro úspěch každé reintrodukce 
je naprosto klíčové mít předem dob-

krachu i velkých populací. Důvod však 
byl nasnadě. Okáč skalní totiž ke své-
mu přežití – hlavně správnému vývoji 
housenek – potřebuje krátké, rozvol-
něné trávníky s obnaženou půdou. 
Pro dospělce jsou samozřejmě nezbyt-
ná i květnatá místa s hojností nekta-
ru a křoviny k odpočinku. Tento mo-
týl je navíc poměrně dobře mobilní 
a k udržení populace potřebuje velké 
lokality, případně více ploch ve vzá-
jemné blízkosti, mezi kterými by mo-
hl přeletovat. Vlivem opouštění mno-
ha ploch a upouštění od pastvy došlo 
k zarůstání lokalit, na kterých se okáč 
vyskytoval, a ty pro něj tak přesta-
ly být vhodné. I na Rané motýl přežil 
pravděpodobně jen díky činnosti pa-
raglidistů, rogalistů a dalších přízniv-
ců leteckých sportů, kteří tento kopec 
využívají jako startovací plochu, a jimi 
způsobeným sešlapem vegetace tak by-
la lokalita udržována v pro okáče příz-
nivém stavu.

Jak zachránit druh na pokraji vyhubení
V roce 2014 se tedy ochránci přírody ze 
základní organizace ČSOP JARO Ja ro-
měř rozhodli s nastalou situací něco 
dělat. Jednak ve spolupráci se sprá-
vou CHKO České středohoří přesunu-
li místní pastvu smíšeným stádem ovcí 
a koz do vrcholových partií kopců, 

O káč skalní je typickým motý-
lem a deštníkovým druhem 
krátkostébelných stepí. Jedná 

se o poměrně velkého motýla z čeledi 
babočkovitých, který má jednu gene-
raci ročně a jehož housenky se živí 
na porostech trav, převážně kostřav. 
Dospělé jedince můžeme pozorovat 
od července do září. Motýl se vysky-
tuje v severní Africe, jižní a střední 
Evropě a dále na východ až po střední 
Asii. Jeho středoevropské populace na 
tom však nejsou vůbec dobře. Motýl 
již vymřel v Polsku a na Slovensku, 
v ostatních státech střední Evropy je 
pak kriticky ohrožený. V České repub-
lice se okáč skalní dříve vyskytoval roz-
troušeně po celém území, velmi hojný 
býval i v okolí Prahy, díky čemuž 
se mu dokonce přezdívalo „pražský 
motýl“. Od druhé poloviny 20. stol. 
však postupně ubýval, až se dostal 
na pokraj vymření. Kolem roku 2010 
vymřel na své předposlední středočes-
ké lokalitě, v NPP Zlatý kůň v Českém 
krasu. Od té doby se vyskytoval již 
jen na několika místech v lounském 
Českém středohoří a i zde nakonec 
zbyla lokalita jediná – vrch Raná.

Rapidní úbytek okáče zpočátku 
mnohé překvapil, docházelo totiž ke 

Kriticky ohrožený okáč skalní byl jen kousek  
od vymření na území celé České republiky.  
Díky práci ochranářů se však postupně začíná 
vracet na své dřívější lokality.

TEXT  TEREZA ŠTOCHLOVÁ
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Naděje pro okáče 
skalního

se zvedla jeho populace na Rané, ale 
motýli začali přežívat i na okolních lo-
ka litách. Na Dlouhé hoře a Čičově už 
se dokonce populace ustálila natolik, 
že zde není nadále potřeba vypouštět 
odchované jedince a ty je tak možné 
rozšiřovat dál. Zároveň byly pozoro-
vány přelety jedinců mezi jednotlivý-
mi lokalitami – byla zde tedy úspěšně 
ustavena tzv. metapopulační struktura, 
ve které motýl přirozeně funguje. V ro-
ce 2021 bylo možné okáče skalního 
pozorovat již na 7 lokalitách Čes ké ho 
středohoří: Rané, Dlouhé hoře, Či čo-
vě, Radobýlu, Písečném vrchu, Ob lí-
ku a Milé. Na některých z nich je však 
ustavení populace teprve v začátcích. 

Chovné zařízení připravené pro housenky 
okáče skalního.

Housenka okáče skalního krmící se na trsu 
kostřavy.

Plochy vhodné k vývoji housenek okáče 
skalního na Rané.

CHRÁNÍME PŘÍRODU
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ještě zvyšuje tím, že malé populace ne-
jsou ani příliš atraktivní pro opylova-
če. Zároveň jsou náchylné k destrukci 
např. divokými zvířaty a také dalším 
náhodným vlivům, jako je variabili-
ta v přežívání rostlin, jejich kvetení 
i uchycování semenáčků. Všechny ty-
to mechanismy společně dostávají ma-
lé populace do takzvaného extinkč-
ního víru, kdy každé další zmenšení 
populace zvyšuje rychlost jejího další-
ho zmenšování. To vše výrazně zvyšuje 
pravděpodobnost vymření malých po-
pulací. 

Co dál
Honba za petrklíči bude pokračovat 
i v dalších letech. Naším cílem je zís-
kat informace z co největšího množ-
ství populací obou druhů v celé ČR. 
Případný nepoměr mezi krátkočně-
lečnými a dlouhočnělečnými květy 
nám může sloužit jako varovný sig-
nál, že s lokalitou není něco v pořádku 
a ohroženy jsou i ostatní druhy. Přesná 
lokalizace populací nám pak umožní 
vyhodnotit i vliv vzdálenosti od obcí 
či vliv historie lokality.

Zapojte se také do Honby za petr-
klíči a staňte se vědci! 

Autorky jsou pracovnice  
Botanického ústavu AV ČR.  

Kontakt – Hana.Pankova@ibot.cas.cz

li 379 záznamů, z nichž 147 se týkalo 
prvosenky jarní a 171 prvosenky vyšší. 
Ze zbývajících záznamů buď neby-
lo možné určit, o jaký druh se jedná, 
ne bo uváděly prvosenku bezlodyžnou, 
která není v České republice původní 
a jedná se pouze o rostliny uniklé ze 
zahrad.

Zjištěné výsledky ukázaly, že polo-
vina monitorovaných populací spa-
dá do kategorie s méně než 100 jedin-
ci. Zastoupení obou typů květů bylo 
u obou druhů nerovnoměrné. Zatímco 
u prvosenky jarní převažovaly květy 
krátkočnělečné, u prvosenky vyšší kvě-
ty dlouhočnělečné. Čím byla populace 
menší, tím byl tento nepoměr výraz-
nější. Obdobné výsledky byly zjiště-
ny i v ostatních zemích zapojených 
do Honby za petrklíči. U zahraničních 
dat, kde bylo hodnoceno více popula-
cí, se dále ukázalo, že na velikost po-
pulace má velký vliv vzdálenost od ob-
cí. Pro ČR však tento údaj zatím ověřit 
nemůžeme, protože nemáme dostatek 
podkladů. Jak zjištěná data ukazují, 
většina populací petrklíčů není z dlou-
hodobého hlediska stabilní a mo-
hou mít problém s rozmnožováním. 
Obdobné problémy mají i ostatní dru-
hy v malých populacích. Druhy, které 
nejsou schopny samoopylení a u nichž 
se vyskytuje nějaký systém bránící kří-
žení blízce příbuzných jedinců (jako je 
různočnělečnost u prvosenek, či růz-
né jiné systémy u dalších druhů), ma-
jí v malých populacích problém najít 
vhodného partnera. Tento problém se 

ván Bo ta nic kým ústavem AV ČR v Prů-
ho ni cích a Českým svazem ochránců 
příro dy. Cílem tohoto projektu je za-
pojit ši ro kou veřejnost (jednotlivce, 
školy, zájmové skupiny…) do hodnoce-
ní vý sky tu obou typů květů na velkém 
množství lokalit. Na základě těchto dat 
pak lze předvídat budoucí vývoj popu-
lace. Pozorování je velmi jednodu-
ché – stačí vyplnit jednoduchý webový 
formulář přímo na lokalitě, nebo si ho 
vytisknout a na lokalitu donést v pa-
pírové podobě. Podrobně jsme o něm 
psali v Kráse našeho domova na jaře 
2021. 

Do Honby se loni zapojilo celkem 
31 zemí z celé Evropy, bylo provede-
no 3 065 pozorování a zhodnoceno 
by lo neuvěřitelných 369 376 jedinců, 
z nichž 52 % mělo květy krátkočněleč-
né a 48 % dlouhočnělečné. 

Jak dopadla Honba za petrklíči 
v České republice
Díky aktivitě dobrovolníků se stala 
Česká republika jednou z nejúspěš-
nějších zemí. Celkem jsme obdrže-

ko čně leč né a dlouhočnělečné. Květy 
krát ko čně leč né mají krátké čnělky, 
tak že při pohledu shora jsou vidi-
telné pouze tyčinky. Oproti tomu 
u dlouho čně lečných květů vidíme 
pouze pestí ky. Tyto dvě formy květů 
slouží k to mu, aby petrklíče zabráni-
ly opylení se be sama. Petrklíče totiž 
potřebují k úspěšnému rozmnožování 
přenést pyl z jednoho typu květu na 
druhý. Ideální stav je, když je poměr 
mezi oběma typy květů přibližně stej-
ný – 50 : 50. U malých populací však 
dochází k nepoměru mezi oběma typy, 
což znemožňuje nalézt vhodného 
partnera pro opylování, a tím k pokle-
su dlouhodobého přežívání popula-
cí na lokalitách. Problémy s opyle-
ním u cizosprašných druhů u malých 
populací je častý i u ostatních druhů. 
Nicméně díky tomu, že petrklíče mají 
dva typy květů, lze toto riziko velmi 
jednoduše hodnotit. 

V minulém roce byl v rámci celé 
Evropy spuštěn projekt Honba za pe-
tr klí či (www.honbazapetrklici.cz), 
který je v České republice koordino-

P etrklíče jsou prvními posly jara 
nejen v zahradách, ale i v naší 
přírodě. Zatímco na zahrád-

kách se můžeme setkat s různými kul-
tivary a barevnými kombinacemi, 
dva původní druhy v přírodě České 
republiky – prvosenka jarní a prvosen-
ka vyšší – mají pouze žlutou barvu. 
Za tímco květy prvosenky jarní jsou 
tma vě žluté, poměrně uzavřené, často 
s oran žovými tečkami a obvykle voní, 
květy prvosenky vyšší jsou hodně ote-
vřené, sírově žluté a nevoní.

Dva typy květů
Jak prvosenka jarní, tak i prvosenka 
vyš ší vytváří dva druhy květů – krát-

Před rokem jste se na těchto 
stránkách dočetli o mezinárodní 

Honbě za petrklíči. Co jsme se  
po prvním roce kampaně dozvěděli 

a co se bude dít dál?

TEXT  HANA PÁNKOVÁ,  
ZUZANA MÜNZBERGOVÁ

Motýl byl zároveň rozšířen i na dvě své 
historické lokality mimo České středo-
hoří – Třesinu a Radotínské údolí. Zde 
zatím probíhá podpora populací dal-
ším doplňováním z chovu, s trochou 
štěstí však do několika let i tady budou 
populace stabilní. 

Ne všechny reintrodukce však byly 
úspěšné, na několika lokalitách je po-
třeba kvalitu biotopu i nadále zlepšo-
vat, než bude pro motýla dostatečná. 
Záchrana tohoto druhu tedy zatím ne-
ní u konce, ba naopak, jedná se o běh 
na dlouhou trať. Aby byl motýl schop-
ný přežít dlouhodobě, je totiž potřeba, 
aby jeho populace měly tisíce jedinců. 
U hmyzu jsou totiž běžné velké mezi-
roční výkyvy v početnosti, závislé na 
aktuálních podmínkách, jako je poča-
sí apod. U okáče se k tomu navíc při-
pojuje to, že je přizpůsobený na fun-
gování ve velkých počtech, při malém 
počtu jedinců pak někteří z nich loka-
litu opouští ve snaze najít příznivější 
podmínky. Malá populace tak má ješ-
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tě zvýšenou pravděpodobnost vymře-
ní. I přes tyto problémy, se kterými se 
ochranáři setkávají, a jistě ještě setká-
vat budou, je však záchrana tohoto 
druhu na dobré cestě. Ukazuje se tak, 
že se pečlivý management lokalit zalo-
žený na poznatcích o ekologii daného 
druhu vyplácí, že usilovná práce nepři-
chází vniveč a dává tak naději i dalším 
našim kriticky ohroženým druhům. 
Autorka je pracovnicí kanceláře ČSOP, na 
okáče skalního dělala diplomovou práci. 

Kontakt: tereza.stochlova@csop.cz

Okáč skalní.

Honba 
za petrklíči

CHRÁNÍME PŘÍRODU

Prvosenka jarní.

Prvosenka vyšší.

Mapa pozorování prvosenek v prvním ročníku 
Honby za petrklíči (2021).

pokračuje
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TEXT VOJTĚCH ŠŤAS TNÝ

jako na jiných lokalitách, pastva ex mo-
or ských koní.

Závěrem bych chtěl popřát Sed-
mi  hor ským mokřadům do dalších let 
mnoho prospěšných a bohulibých 
kroků, protože v území je stále co na-
pra vovat. Přál bych si také, aby vlast-
níci byli nadále vstřícní činnostem na-
šeho pozemkového spolku. A konečně 
všem mokřadům přeji, aby je lidé mě-
li více rádi a více si jich vážili, neboť 
jsou to místa v naší krajině, kterým 
má me pořád co vracet a za co jim dě-
kovat. Zpříjemňují nám život v době, 
kdy dlouho vyhlížíme mraky a čekáme 
na kapky deště, a když déšť přijde, vo-
du mokřad nějakou dobu zdrží na své 
cestě. Třeba právě poblíž našich domo-
vů. A to není samozřejmost. Je potřeba 
mokřady chránit a vážit si vzácného 
poslání těchto ekosystémů. 

Autor je členem ČSOP Bukovina,  
vedoucím PS Sedmihorské mokřady.  

Kontakt – sedmihorske.mokrady@gmail.com

dokumentaci k melioracím, měřit 
hladinu podzemní vody a dělat další 
podobné aktivity. Když nadešel ten 
správný čas, založili jsme po zem kový 
spolek a „rozjeli“ intenzivně jednání 
s vlastníky. Ve spolupráci se Společností 
pro Jizerské hory, o.p.s., a za podpo-
ry Na dace Ivana Dej mala pro ochranu 
přírody a krajiny jsme měli jediný cíl: 
vrátit území Sed mi horských mokřadů 
to, co mu patří, vodu.

Strastiplná cesta jednání s desítka-
mi vlastníků pozemků a úřady včet-
ně neoblomného SPÚ nakonec vedla 
k získání souhlasů, respektive výkupů 
na celistvém bloku pozemků a na pře-
lomu let 2021 a 2022 tak mohla úspěš-
ně proběhnout komplexní revitalizace 
západní části území Sedmihorských 
mokřadů. Na ploše 6 ha byly komplet-
ně zrušeny meliorace a vytvořeno cel-
kem 14 různorodých tůní a další ploš-
ky s vodní hladinou.

Zdaleka nejkomplikovanější bylo 
paradoxně řešení majetku SPÚ, kte-
rý měl ve vlastnictví hlavní odvodňo-
vací zařízení (kanály) a dva pozemky, 
nic méně ani získání souhlasů soukro-
mých vlastníků pozemků nebylo jed-
noduché. U jednoho z pozemků, který 
je součástí největší tůně, jsme museli 
nechat uskutečnit dědické řízení. Když 
se lze dopátrat na potenciálního vlast-
níka, který žije, jako v tomto případě, 
jde to jednání poměrně dobře. Hůř už 
to jde, když vlastník zemřel a je k ne-
na lezení v knize zemřelých. I takové 
chvíle nastaly a jsou jen ukázkou pár 
příkladů za všechny, co může člověka 
potkat při obnově mokřadů v podobně 
vlastnicky komplikovaných územích.

Celkem 8 pozemků plus vlastnický 
podíl na dalších 2 se podařilo v rámci 
kampaně Místo pro přírodu, díky fi-
nanč nímu přispění Nadačního fondu 
Veo lia, odkoupit. Celková rozloha vy-
koupených pozemků činí 130,5 aru. 
Kro mě toho byly odkoupeny i podíly 
na přístupových cestách.

Další plány
Mohlo by se zdát, že dlouho připravo-
vanou revitalizací všechna práce končí, 
ale není tomu tak. Naopak, v ur či-
tém ohledu tím teprve začíná. Mám 
na mysli managementovou činnost 
našeho pozemkového spolku ve spo-
lupráci s dobrovolníky, skauty a dal-
šími. Údržba lokality je žádoucí pro 

rákosiny a ladem ležící louky, poma-
lu zarůstající dřevinami. Ze sečených 
podmáčených luk se tak nestaly za-
mýš lené hospodářsky zajímavé pole 
a louky, zároveň z ekologického hle-
dis ka došlo k výraznému ochuzení 
zdej ší cenné nivy.

Naštěstí příroda je mocná a v urči-
té části mokřadů – tam, kde voda je 
sil nější než idey minulého režimu – 
dochází s obrovskou dynamikou k re-
na  tu račním procesům a návratu ži-
vota nivy. Za posledních 14 let se na 
Sed mi horských mokřadech vyskytlo 
na 134 druhů ptáků, celkem 10 druhů 
zvláště chráněných zde i hnízdí. Kromě 
toho zde nacházejí vhodné místo k ži-
votu i obojživelníci a hmyz. Botanicky 
je dnes území chudší, výjimkou je po-
točnice vyskytující se na prameništích. 
Nicméně značná část území se se silný-
mi šrámy minulosti potýká do dneška, 
a proto zde přichází na řadu pomoc 
člověka. 

Pozemkový spolek
Když jsem začínal v území v roce 2008 
objevovat zázraky ptačí říše a zkou-
mat populaci slavíka modráčka, nevě-
děl jsem, kam mě povedou další kroky. 
Postupně mi ale začínalo být jasné, že 
ta spousta ptáků sice není přelud, ale 
že tu není něco v pořádku. Kanály, kte-
rými teče voda z mokřadu pryč. Li  buň -
ka zpevněná, rovná a drasticky rych-
lá. Přesměroval jsem postupně trochu 
svůj zájem a začal studovat pro jektovou 

S edmihorskými mokřady je na  zý-
váno slatiniště v nivě toku Li buň- 
 ky, nacházející se mezi Tur no-

vem a Sedmihorkami. Niva je zde 
velmi ši ro ká. Mocnost samotné ho lo-
žiska sla ti ny je údajně 5–6 metrů! 
Umístění lokality pod hradem Vald-
štej nem a hru boskalským skalním měs-
tem, ve spo jení s ranními mlhami, 
dá vá tušit ma lebným scenériím během 
ce lé ho roku. Dojem, že stojíme někde 
v ná rod ním parku, trochu kazí pouze 
zdej ší silnice, ke které navíc bohužel 
v blíz ké budoucnosti asi přibude ještě 
jed na, a to plánovaná S5 (dříve R35). 

Historické ohlédnutí
Tak jako celá CHKO Český ráj, v jejíž 
2. zóně se mokřady nacházejí, jsou 

Sed mihorské mokřady územím, kde 
věky žije a nějak hospodaří člověk. 
A v různých dobách se k nivě Libuňky 
i růz ně chová.

Když zkraje 20. století získali sou-
kro mí vlastníci z Podkozákovska od 

Do kampaně ČSOP Místo pro 
přírodu se lokalita Sedmihorské 

mokřady zapojila v roce 2019, kdy 
vznikl i stejnojmenný pozemkový 

spolek pod ZO ČSOP Bukovina, 
a to v souvislosti s přípravami 
projektu na revitalizaci území. 
Tu již delší dobu chystal autor 

tohoto příspěvku. Spojení realizace 
projektu z Operačního programu 

Životní prostředí a dlouhodobé péče 
o lokalitu formou pozemkového 

spolku se ukázalo jako ideální řešení.

šlech  tického rodu Aehrenthalů po-
zem ky v nivě Libuňky, většinou čtvrt-
hek tarové, ještě nikdo netušil, že o pár 
desítek let později tu už lidé nebudou 
ručně sekat svoje louky, ale pozem-
ky padnou do zajetí JZD a od 60. do 
90. let projdou několikrát masivním 
odvodňováním, aby pak ve 20. letech 
století jednadvacátého přišel člověk 
vodu vracet revitalizací území zpět. Ni-
va Libuňky si doufejme alespoň v této 
části snad už odžila své dramatické ob-
dobí a blýská se jí na lepší časy. 

Sedmihorské mokřady se dnes roz-
kládají na ploše asi 25 ha, ale poten-
ciál k dalšímu rozvoji je velký. Ještě 
v 80. letech to tu vypadalo zcela jinak. 
Byly to louky a pole s ostrovy intenziv-
ním způsobem neobhospodařovatel-
né půdy. Ty se postupně spojily až do 
dnešní podoby, navzdory všem sna-
hám tehdejších meliorátorů území od-
vodnit a hospodařit na něm. Ráj or chi-
dejí a dalších rostlin, bekasin a čejek 
se vlivem odvodnění a násled nou po-
stupnou sukcesí proměnil v rozlehlé 
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Sedmihorské 
mokřady

Bekasina otavní dnes hnízdí na lokalitě 
nepravidelně.

I rosnička zelená bude mít v lokalitě 
díky revitalizaci mnohem více příležitostí 
k rozmnožování. 
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vytvoření a zachování mozaiky stano-
višť v rámci mokřadů na místo nežá-
doucího homogenního porostu ráko-
sin. Považuji však za rozumné ur čitou 
část mokřadu s renaturačními proce-
sy ponechat víceméně dál samovol-
nému vývoji s jen minimálními zá sa-
hy a management v podobě sečení 
a výřezu dřevin soustředit více do zbyt-
ku území. Bylo by také dobré udržovat 
část břehů tůní tak, aby byly na jaře 
bez vegetace a vhodné pro ptáky (např. 
bah ňáky). Další zvažovanou mož ností 
managementu lokality je, podobně 
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účast. Všeho jsme však měli jen v řádu 
stovek kusů. Žádná velká akce to oprav-
du na počátku nebyla. Osobně jsem 
se zúčastnil se svou mateřskou 30. ZO 
ČSOP Troja úklidu potoka v Da lej  ském 
a Prokopském údolí v Praze.

Naše první tiskovka před kampa-
ní se konala pro asi deset novinářů 
za účasti předsedy ÚVR ČSOP Bed ři-
cha Moldana a členů ČSOP Troja, se 
kte rými jsem potom jezdil na voru 
z PET lahví na Vltavě okolo ostrova Žo-
fín. PET lahve byly v té době opravdo-
vým odpadovým hitem a problémem.

Na počátku 90. let bylo pro nás vše 
zcela nové a jiné. Internet a další sdě-
lovací prostředky ještě nebyly (začí-
naly faxy), takže vše se dělalo dosti na 
koleně. Taky rozpočet byl jen několik 
desítek tisíc korun za celou celostát-
ní kampaň. Nicméně ujala se a uklí-
zet se opravdu dobrovolnicky začalo. 
Postupně bylo také přijato několik čes-
kých zákonů o odpadech. Po několi-
ka letech však došlo k určitému útlu-
mu celé akce. Velmi dobrou zprávou 
jistě je, že v posledních letech se k ak-
ci Ukliďme svět v modifikované po-
době přidaly další kampaně, jako tře-
ba Ukliďme Česko, Čistá řeka Sázava 
a další. Uklízecím akcím se začíná opět 
velice dařit a stávají se velmi populár-
ní. Podmínky jsou jistě podstatně lep-
ší, a to jak díky uvědomění lidí (včetně 
dětí a mládeže), sdělovacím prostřed-
kům, profesionální přípravě a zajištění, 
mnoha sponzorům, podpoře a zájmu 
obcí, tak i mobilům a sociálním sítím.

Letos probíhá v České republice již 
30. ročník této akce, které přeji i další 
úspěšná léta. Ačkoliv, upřímně řečeno, 
kdyby nebylo vůbec co uklízet, bylo by 
to nejlepší. Ale o to se asi ještě dlouho 
bát nemusíme?! 

Autor je členem ČSOP Troja.

ci a práci s veřejností (též tiskovým 
mluvčím ČSOP), takže na mě přiroze-
ně spadlo to, abych tuto akci v České 
republice prostřednictvím ČSOP ně-
jak rozjel. Moc zkušeností jsme s tako-
vými celostátními kampaněmi tehdy 
ještě neměli, takže mi radili i pracov-
níci různých ambasád a pomáhala re-
ferentka paní Zuzana Marešová z Kan-
ce láře ÚVR (později jsem zjistil, že 
byla jedním z Wintonových dětí, tak-
že uměla výborně anglicky i němec-
ky). Do příprav se zapojily i různé další 
spolky, obce, ministerstva, ale i známé 
osobnosti.

Pamatuji se, že jakýmsi patronem 
prvního ročníku v roce 1993 byl (dnes 
již zesnulý) zpěvák Daniel Nekonečný 
ze skupiny Šum svistu. Připravovali 
jsme pro účastníky hlavně bílé jutové 
pytle s logem celé kampaně, náborové 
letáčky a samolepky jako odměny za 

C elosvětová kampaň „Clean up 
the World!“ vznikla na počát-
ku 90. let minulého století, 

a to z podnětu australského jachtaře- 
-mo řeplavce Iana Kiernana, který na 
své lodi obeplul svět a na mnoha mís-
tech se osobně přesvědčil o katastrofál-
ním znečištění světových oceánů i řek 
odpady, zejména pak těmi plastový-
mi. Kiernan rozjel skutečně globální 
akci, do které se zapojili dobrovolní-
ci v podstatě na všech kontinentech. 
Jen prvního ročníku v roce 1993 se dle 
údajů zúčastnilo na 30 milionů lidí 
v 80 zemích.

V těch letech jsem byl místopřed-
sedou Ústřední výkonné rady ČSOP 
odpovědným za zahraniční spoluprá-

Tato hra je velmi jednoduchá a rychlá. Hodí se například 
při pochodu přírodou, kdy potřebujete udělat krátkou 
odpočinkovou pauzu. Nebo při čekaní na rodiče na konci 
schůzky či výpravy. Nejsou potřeba žádné pomůcky. Ke hře 
postačí jeden vedoucí a alespoň dvě děti. Horní hranice 
počtu hráčů není omezena.

Pravidla: 
Vedoucí řekne písmeno české abecedy a děti mají za úkol 
co nejdříve z blízkého okolí donést přírodninu začínající 
právě tímto vybraným písmenem. Hráči se řadí do zástupu 
před vedoucím, čímž je i stanoven jejich bodový zisk – 
nejrychlejší se správnou „odpovědí“ získá 5 bodů, další 
v pořadí 4 body a tak dál s tím, že chvost zástupu získává 
svorně po 1 bodu, tak aby s nulou byli jen hráči, kteří 
přírodninu nepřinesli nebo jim nebyla vedoucím uznána. 
Přírodniny se ve frontě dětí mohou opakovat a mohou být 
pojmenovány hovorově i formou zdrobnělin. V případě, 
že některý hráč chce přinést přírodninu, kterou neunese 
nebo by ji transportem poškodil, stoupne si do zástupu se 
zdviženou rukou, čímž dává najevo, že bude na přírodninu 
ukazovat (například: mraveniště, skála, řeka, kopec...).
Takovýchto kol může proběhnout tolik, kolik máte času :-).

Kampaň Ukliďme svět slaví letos 
30 let. Pojďme se podívat, jak to 
všechno začalo…

Ukliďme svět! 
(Clean up the World!)

P
ři

pr
av

ila
 L

en
ka

 Ž
ai

tli
ko

vá
, M

O
P

 L
ed

ňá
če

k
Ř

eš
en

í k
ří

žo
vk

y:
 je

sk
yn

ě,
 s

kl
ep

y,
 d

ut
in

y 
st

ro
m

ů,
 š

to
ly

, p
av

ou
ci

, m
ot

ýl
i, 

br
ou

ci
 =

 n
et

op
ýr

úplně poprvé

K propagaci prvního ročníku kampaně 
Ukliďme svět sloužila plavba voru  
z PET lahví po Vltavě.

Příklad pro lepší představu:
Vedoucí zvolí písmeno "V" a děti donesou: větvičku, vrbu, vřes, 
vodu, vlákno pavučiny, vývrat...

Obměny hry:
•  vedoucí může vyhlásit dvě i více písmen zároveň
•  přírodniny se nemohou opakovat
•  bodový zisk může být vyšší – například podle počtu hráčů (12 

hráčů – rozdáme postupně 12 bodů, 11 bodů, 10 bodů...)
•  hra může být hrána i na týmy, kdy každý hráč v týmu musí 

prezentovat jinou přírodninu a hráči si v rámci týmu pomáhají
•  pro větší děti může být hra v cizím jazyce (např. v angličtině, 

němčině...)

Přines přírodninu

14 JARO-LÉTO 2022 KRÁS A N AŠEHO DOMOVA

Na obrázcích, které nakreslily děti 
z mirošovského oddílu Ledňáček, jsou 
znázorněny vyhledávané úkryty a oblíbená 
potrava jednoho zajímavého savce žijícího 
i u nás. Jeho název vám odhalí tajenka. 
Všechny výrazy v křížovce jsou v množném 
čísle a mohou být i víceslovné.

Křížovka

PRO DĚTI
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Živí netopýři, možnost vyfotit je nebo 
se jich dotknout jsou zaslouženou od-
měnou. Potěšilo nás, když se k nám na 
akci hlásily děti se slovy: „My jsme tu 
byli před čtyřmi lety se školou a pa-
matujeme si vás. Máte tu Kájínka 
a Večerníčka?“

Stánek s netopýry bývá bonusem 
na příklad v závěru jarního úklidu ne-
bo na startu či v cíli turistických po-
cho dů, pořádaných KČT v Praze. U tu-
ris tických pochodů připravujeme po pis 
trasy z pohledu netopýrů, upo zor ňující 
na místa důležitá pro netopýry.

Velmi atraktivní je veřejné vypou-
štění netopýrů. Většinou je to prv-
ní jarní akce. Vypouštíme netopýry, 
kteří byli přes zimu v naší péči na ná-
hradním zimovišti. Vypouštění probí-
há v době západu slunce, za dobrého 
počasí s příznivou předpovědí hlavně 
noč ních teplot na několik následují-
cích dní. Nálezcům netopýrů a dětem 
umož ňujeme, aby sami vypustili neto-
pýra. Půjčíme jim koženou rukavici 
(vy pouštíme divoká zvířata), na ru ka-
vi ci položíme netopýra a „vypouštěči“ 
i diváci pozorují, jak se netopýr zahří-
vá, protahuje křídla a odletí. Někdy to 
chvíli trvá, jindy hned udělá frr a je 
pryč.

Osvěta je důležitým prvkem ochra-
ny netopýrů, lidé potřebují vědět, ko-
ho a proč mají chránit. 

Autorka je předsedkyní ČSOP Nyctalus. 
Kontakt – nyctalus@email.cz

Dopoledními návštěvníky bývají škol-
ní kolektivy. Velkou radost máme 
z odpoledních návštěvníků v doprovo-
du školáků: „Mami, tady jsou ti neto-
pýři, jak jsem ti o nich povídal...“ 

Netopýří stánek bývá v obleže-
ní i na akcích více pořadatelů při pří-
ležitosti Dne Země, Dne zvířat apod. 
Akce bývají spojené s plněním úko-
lů u jednotlivých stanovišť. U našeho 
stánku vyplní vědomostní kvíz a za 
všechny správné odpovědi obdrží kro-
mě obvyklého razítka také drobnou 
odměnu – skládačku se samolepkami 
netopýrů, která se nedá koupit ani ji-
nak získat. Vědomostní kvíz a vidina 
odměny jsou silnou motivací k pečli-
vému prostudování mobilní naučné 
stezky. Vítaná je spolupráce celé rodi-
ny, řešitelé si mohou chybné odpově-
di opravovat, dokud není vše správně. 

Netopýři jsou mistři létání, díky 
echolokaci rozeznají překážku, které 
se obratně vyhnou. Na to upozorňuje 
hra „vyhýbání se překážkám“. Z prova-
zů se vytvoří jakási síť, děti se pak snaží 
překračovat provazy a projít skrze po-
le sítě. Varianta pro větší děti s rolnič-
kou připevněnou na provaz je divácky 
atraktivní.

Echolokace je schopnost netopýrů 
orientovat se podle ozvěn svých vlast-
ních ultrazvukových signálů. Dítě se 
zavázanýma očima představující ne-
topýra tleskne, tím vyšle echolokač-
ní signál, vedoucí hry nebo jiné dítě 
představující můru tleskne v odpověď, 
to je ozvěna, kterou netopýr zachycuje 
ušima. Cílem netopýra je ulovit můru 
podle zvuku.

Netopýři se orientují i v úplné tmě. 
I k tomu jim slouží echolokace; říká se, 
že netopýři vidí ušima. Děti se zaváza-
nýma očima jdou za pohybujícím se 
zvukem. Příjemný zvuk vytváří např. 
klepání dvěma dřevěnými tyčkami ne-
bo lžícemi o sebe. 

Hromadné akce
Nevyhýbáme se ani celodenním akcím 
s účastí osob v řádu stovek až tisí-
ců (např. veletrh FOR PETS či měst-
ské akce). U stánku se lidé zastaví na 
pár minut, odnesou si letáky a nabíd-
ku programů pro školy a pro seniory. 
Účelem je vzbudit zájem o netopýry 
a nabídnout možnost dalšího setká-
ní. Oslovíme tak i lidi, kteří by se 
sami od sebe o netopýry nikdy nezají-
mali. Často se k nám hlásí na akcích, 
přivádějí svoje známé a kamarády. 

N a osvětových akcích pro širo-
kou veřejnost většina lidí 
vidí díky skrytému způsobu 

života netopýry zblízka prvně v živo-
tě. Naši trvale handicapovaní netopýři 
jsou kontaktní zvířata, která jsou zvyk-
lá na lidskou ruku, jejich klidné a při-
rozené chování napomáhá lidem zba-
vit se zbytečného strachu a předsudků. 
Seznámení se základními poznatky 
o biologii netopýrů, vyvracení nesmy-
slných pověr, spojené se smyslo-
vým prožitkem, může být impulsem 
k novému pohledu na netopýry a na 
jejich ochranu. 

Zásadní je pohoda zvířat
Při akcích je pro nás zásadní zacho-
vání pohody zvířat. Ukazujeme zvířa-
ta, která si na kontakt s lidskou rukou 
zvykla, v dlani svého chovatele se 
cítí bezpečně a pohodově. Dbáme na 
dobu, po kterou jsou netopýři uka-
zováni, střídáme více zvířat a dodr-
žujeme dlouhé přestávky, kdy zvířa-
ta odpočívají v klidném prostředí. 
Zjistíme-li u některého zvířete známky 
nespokojenosti, okamžitě jeho ukazo-
vání končí, i za cenu brblání návštěv-

Cílem akcí s netopýry je vzbudit 
zájem o tyto tajemné savce, 
upozornit na jejich výjimečné 
schopnosti a odlišnosti od 
ostatních savců, informovat 
o ochraně a problematice netopýrů 
v budovách, ale také o důležitosti 
zachovávat přirozené úkryty ve 
stromech, v městské zeleni. 
Inspirovat lidi ke změně chování 
směrem od lhostejnosti k aktivní 
spolupráci při ochraně netopýrů.

níků. Některá zvířata ukazujeme pouze 
přes průhlednou stěnu přepravky. Akce 
s živými netopýry probíhají v době 
aktivity od dubna do konce října.

Na přednášku s ukázkou živých 
ochočených trvale handicapovaných 
netopýrů navazují další aktivity: neto-
pýří dílnička, netopýří hrátky, mobil-
ní naučná stezka s vědomostní soutěží 
pro celou rodinu, výstava fotografií ze 
života netopýrů, netopýří poradna.

Netopýří dílnička je velmi oblíbe-
ná, rozvíjí dětskou kreativitu a zároveň 
se děti seznámí se stavbou netopýřího 
těla. Zakládáme si na tom, že netopýrci 
vyrobení na našich akcích jsou „ana-
tomicky správně“. Výroba některých 
netopýrků je poměrně snadná, např. 
kolíčkový nebo ruličkový netopýr, vět-
šina dětí je zvládne vyrobit podle foto-
návodu. Základem úspěchu jsou dob-
ře připravené komponenty. Složitější 
modely se neobejdou bez rad a pomo-
ci lektora. Nejednou dílo dokončují ro-
diče za asistence dětí a těžko říct, koho 
to baví víc.

Netopýři hrátky
Netopýří hrátky jsou smyslově pohy-
bové aktivity zaměřené na přiblíže-
ní výjimečných vlastností netopýrů. 
U každé aktivity je třeba alespoň jeden 
organizátor. 

Vynikající sluch – sluchové pexe-
so. Z 10 stejných uzavřených malých 
nádobek jsou vytvořeny dvojice, každá 
dvojice má jiný obsah, a tudíž chřestí 
jiným zvukem. Jedna sada 5 chřestítek 
je označena písmenem a tvarem, dru-
há sada číslicí a barvou. Cílem je při-
řadit správně dvojice k sobě, např. A5, 
B2, C3, D1, E4. Děti, které neumí číst, 
přiřadí jednotlivým tvarům (např. ko-
lečko, čtverec, trojúhelník, hvězdička, 
srdíčko) barvu.

V mateřské kolonii se nachází i ně-
kolik stovek netopýřích mláďat. Když 
se jejich matky vrací z lovu, svoje dě-
ťátko najdou po čichu. Pro hledání 
podle čichu s vonnými polštářky sta-
čí 3 různé, dobře odlišitelné vůně. 
Vystřižený jeden větší netopýr s upev-
něným polštářkem představuje ma-
minku. Tři menší netopýři s vonnými 
polštářky jsou netopýří miminka a děti 
pomáhají mamince najít její děťátko, 
které voní stejně jako ona.

Krmení netopýra: osvědčil se nám 
netopýr vystřižený z karimatky, kte-
rý má na břiše otvor, do něhož se hází 
míčky. Karimatkový netopýr je nená-
ročný na přepravu, snadno se upevní 
pomocí tenkého gumicuku mezi dva 
stromy apod. 

TEXT  DAGMAR ZIEGLEROVÁ
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Z veřejného vypouštění zimovaných netopýrů 
rezavých.

„Krmení netopýra“ při akci Setkání s přírodou. 

O „netopýří dílničku“ bývá velký zájem.

Jak přiblížit
netopýry

 veřejnosti
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po které je tato část lesa ponechána svému osudu, uchytilo?“ 
Od pověď byla pro mnohé překvapivá – při poslední kontro-
le na jaře 2022 zde bylo nalezeno celkem 15 druhů dřevin 
(stro mů a keřů), které se tu vysemenily nebo sem byly za-
neseny z blízkého i vzdálenějšího okolí. Složení náletových 
druhů výrazně ovlivnila skutečnost, že se tento pozemek na-

les mají třebíčští vodní skauti, v lesích u obce Kaliště mají les 
žáci ZŠ Hálkova z Humpolce a nejnověji, prakticky 100 m od 
školy, ZŠ Jimramov. Máme i projekt na les, kde pozorujeme 
pouze sukcesi a pravidelně zjišťujeme, kolik stromů v lese 
máme.

Tady jsou charakteristiky některých z našich současných 
lesů. Budeme rádi, když se budete inspirovat i vy. Nemusí jít 
zrovna o les školy, ale podobně, jako se o les starají třebíčští 
skauti, může to být oddíl MOPíků, brontosaurů, místní dům 
dětí a mládeže. Můžete se starat o les poblíž klubovny, tábo-
rové základny nebo oblíbeného místa, kam chodíte na výlety 
a výpravy. 

Pralez na Chaloupkách
Před sedmi lety, v roce 2015, padla za oběť kůrovci skupina 
smrků u příjezdové cesty k ekocentru Chaloupky v Kněžicích 
(650 m n. m.). Šlo o plochu o rozloze cca 600 m². Část plo-
chy jsme nechali svému osudu a na části vysadili v rámci 
Dne Země v roce 2016 buky. Když pak v roce 2020 vítr poká-
cel zbytek stromů a vznikla tak částečně zarostlá holina 
o vý měře asi 0,5 ha, rozhodli jsme se nezasahovat a nechat 
plo chu přírodě a sledovat sukcesi.

Pralezem (jak jsme se z níže uvedených důvodů rozhod-
li lesík nazývat) jsme protáhli provaz a po něm děti ručku-
jí a procházejí divočinou, lezou pod vývraty (ty jsou zabez-
pečené, nechali jsme u každého vývratu i kus kmene, aby se 
vývrat nemohl uzavřít), po kládě, prodírají se mlázím a le-
zou přes hromady klestu nebo ostružiní. Chceme, aby viděly 
nově a přirozeně vznikající les ve své divokosti. Ukazujeme 
tak dětem i dospělým návštěvníkům, jak je důležitý rozklad 
dřeva (zůstaly tu celé kmeny a vývraty) nebo to, jak si mladé 
dřeviny hledají cestu za sluncem a bojují mezi sebou.

V souvislosti s ponecháním tohoto pozemku bez zásahu 
jsme si položili otázku: „Kolik druhů dřevin se zde za ty roky, 

tel nebo skupina žáků, která dostane výsadbu na starost, do-
zví, co sázet a co raději sít. Že vám stromy i samy naletí a mů-
žete tak využívat sukcesi, že nejlepší je přirozené zmlaze ní…

V metodice doporučujeme školám les oplotit proti zvěři, 
ale ne celý, aby bylo vidět, jaký vliv zvěř na les má. Učíme 
je, jak les zkoumat a sledovat, jak roste a čemu se daří. Které 
stromy a kam dosazovat. A také, jak les využívat v různých 
předmětech, především pak v badatelských hodinách. Do-
týkáme se legislativy, aby žáci s učiteli nevysázeli něco, co do 
lesa nepatří. Přinášíme argumenty, proč se učit v lese a o le-
se, řešíme nářadí, bezpečnost práce, přesahy do další výuky. 
Ukazujeme, jaké funkce les může mít a jaké z nich bude plnit 
školní les. (Metodiku v případě zájmu seženete na e-shopu 
Cha loupek.)

Školní les dnes nemá jen Gymnázium Jihlava a Cha loup-
ky, další les stojí u Bítova pod patronací ZŠ Moravské Bu dě-
jovice, svůj les má i Lipkové pracoviště Jezírko, další školní 

Chaloupky dostaly v roce 2019 darem kus lesa.  
Tak třetinu hektaru. Co s ním? Les (samozřejmě smrkový) 
byl kompletně suchý, ale místem protékal periodický 
potok, na les navazovaly olšiny. Šlo o skvělé potenciální 
místo pro takový les, který  
budeme sami chtít.

TEXT MAR TIN KŘÍŽ

O  tom, co budeme dělat s lesem, jsme přemýšleli jen 
chvíli, a pak jsme ho nabídli Gymnáziu Jihlava, kte-
ré zrovna chtělo nějaký les pomoct sázet. A mar ně 

hledali majitele, který by brigádníky potřeboval. 
Školy chtějí lesům pomáhat, když vidí, v jakém jsou lesy 

stavu. My ale žáky nemusíme využívat jen jako levnou pra-
covní sílu. Les může být jejich, a to od přemýšlení nad jeho 
podobou až po výsadbu, péči… A tak jsme přišli s konceptem 
školního lesa.

Jak na to?
Les škola získá (obvykle jako dlouhodobou zápůjčku) od své 
obce, od spřáteleného polesí, od vlastníka, který má ve škole 
děti… Škola tedy většinou nezíská vzrostlý les, ale spíše pase-
ku, lesní pozemek. Odhad velikosti, na který škola stačí, je 
tak čtvrt až půl hektaru.

Když jsme se rozhodli, že projekt překročí hranice našeho 
polesí a rozprostře se po Vysočině, když jsme dokonce viděli, 
že zájem je i z jiných koutů republiky, sepsali jsme společně 
s ředitelem školního lesního podniku Křtiny Mendelovy uni-
verzity Tomášem Vrškou metodiku, podle níž mohou školy 
vy bírat své lesní správce a plánovat péči o svůj les. V ní se uči-

EKOLOGICKÁ VÝCHOVAEKOLOGICKÁ VÝCHOVA
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Školní les

chází nedaleko pestrého lesního lemu, zahrady a alejí. Z nich 
se sem dostaly nejen třešeň nebo ořešák, ale také nezvyklý 
kaštanovník setý. Kdyby byl pozemek hluboko v lese, slože-
ní dřevin by bylo jiné. A které dřeviny zde pozorný návštěv-
ník najde? Jsou to: bez černý, bříza bělokorá, javor klen, je-
řáb ptačí, kaštanovník setý, ořešák královský, smrk ztepilý, 
modřín opadavý, růže šípková, topol osika, třešeň a také dva 
druhy vrb. No a samozřejmě vysazené buky, které ale nejsou 
nijak chráněné, proto trpí okusem a zarůstají buření (musí-
me o ně pečovat). Zhruba z osmdesáti procent je nový po-
rost tvořen břízami, ve větším počtu jsou zde zastoupeny ješ-
tě osiky, bezy nebo smrky, zbývající dřeviny jsou zastoupeny 
jedním nebo dvěma kusy.

Do budoucna plánujeme ponechat prostor dále bez zá-
sahu (vyjma zmíněných dětských návštěv) a pozorovat, jaké 
další druhy se zde objeví. Pokud k nám do ekocentra zavítá-
te, nezapomeňte se nechat provést i tímto pestrým kouskem 
polodivokého lesa, rozhodně stojí za zhlédnutí.

Les Gymnázia Jihlava u Chaloupek
O pozemku, který Chaloupky získaly v roce 2019 darem, již 
byla řeč v úvodu. Leží v nadmořské výšce 640 m n. m. v ka ta-
strál ním území Kněžice u Třebíče. Šlo o 0,35 ha smrko vé 
monokultury. Místo, kde les stál, je vlhké, nachází se zde ně-
kolik periodických toků a prameniště, na les navazuje olšina, 
která jako jediná zůstala v širokém okolí zelená a živá. Zby tek 
okolních porostů zničil kůrovec v roce 2019 nebo ná sled né 
silné větry v roce 2020. Les je umístěn na mírném zá padním 
svahu, převažuje hnědozem hluboká 10 až 50 cm.

Les jsme dostali jako suchý a nechali ho vytěžit sociální 
firmou, se kterou dlouhodobě spolupracujeme. Část klestu 
jsme spálili a část nechali na hromadě. Místo bylo zarostlé 
ostružiním, takže jsme před vlastním sázením a setím strom-
ků museli popadnout hlavně hrábě, sehnat dobré rukavice, 

Příprava oplocenky studenty Gymnázia Jihlava. 

„Tajný lesík“ ZČ TGM Moravské Budějovice. 
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tické změny (nedostatku srážek) a vinou přemnožení kůrovce 
uschla. V únoru 2020 byl les pokácen a začátkem dubna 2020 
založena kostra nového porostu. Ta se skládá z krytokořen-
ných sazenic jeřábu břeku a prostokořenných sazenic jeřábu 
oskeruše ve sponu cca. 4 × 4 m. Plocha je neoplocená, saze-
nice mají individuální ochranu. Předpokládáme také vznik 
lipových, habrových a dubových pařezin z pokácených stro-
mů. Je třeba upozornit, že na pasece nebyl proveden úklid 
klestu po těžbě. Ten se bude tedy pomalu rozkládat, poskyto-
vat úkryt živočichům a také zadržovat vlhkost v půdě.

Lesní žal a jak na něj
Loni iniciovaly Chaloupky vznik sociologické studie a doku-
mentárního filmu, zkoumající tzv. lesní žal. Barbora Klocová 
a Jan Krajhanzl uskutečnili 31 rozhovorů s dětmi a dospívají-
cími ve věku od 8 do 18 let z oblasti Vysočiny a zjišťovali, jak 
na ně působí odumírání zdejších lesů v důsledku kůrovcové 
kalamity (více např. zde: www.chaloupky.cz/les-nam-chybi 
-rikaji-deti-z-vysociny). 

Co zjistili? Odlesňování krajiny na Vysočině je pro vý-
znam nou část dotazovaných dětí a mládeže zásahem do jejich 
dětství, dospívání – je to „zranění“ míst, která měli rádi. Rea-
gují smutkem, steskem, bezmocí, beznadějí, ale také depresí. 
Část chodí do přírody méně než dříve, někteří utíkají od těch-
to nepříjemných myšlenek k obrazovkám, někteří to chápou 
jako důkaz selhání společnosti... Odlesňování je ovšem také 
příležitost; její interpretace může významně ovlivnit vztah 
dětí a dospívajících k sobě samotným, ke krajině jejich domo-
va, ke společnosti, k ochraně životního prostředí. A co je pro 
náš „příběh“ nejdůležitější – na „lesní žal“ existuje lék. Právě 
vlastní aktivita při obnově lesa, tedy projekty jako Školní les 
a podobné, podle všeho zmírňuje a léčí tu bolest, dává naději 
do budoucna.

Pokud máte i vy chuť založit školní les, jděte na stránky 
www.skolniles.cz a inspirujte se. 
Autor je programovým ředitelem ekologického centra Chaloupky. 

Kontakt – martin.kriz@chaloupky.cz 

vzorku půdy, meteorologická a hydrologická měření i určení 
druhu porostu. Mapovali jsme druhy stromů, které odoláva-
jí kůrovcové invazi, a spolu s panem lesníkem stanovili plán 
výsadby.

Pozemek o rozloze cca 0,1 ha leží asi 100 m od silnice me-
zi obcemi Dešov a Zálesí, je oplocen dřevěnou oplocenkou. 
Původně zde rostla smrková monokultura, která byla napa-
dena kůrovcem a vytěžena. Okolí tvoří převážně listnaté ne-
bo smíšené lesy, v blízkosti se nachází přírodní památka Čer-
ná blata tvořená bučinou s příměsí lípy a javoru. 

Pozemek jsme nejprve vyčistili od klestí a zbytků po těžbě 
a teprve pak jsme přistoupili k sázení těchto druhů stromů – 
buk lesní, dub zimní, jeřáb břek, javor klen, hrušeň a jabloň 
lesní. Část pozemku byla ponechána ladem. Na ní budeme 
sledovat, co se zde uchytí a vyroste. Sedm set stromků vysadi-
li 10. října 2019 členové ekologického kroužku Tereza se svý-
mi rodiči, sourozenci a ostatními dobrovolníky. Pravidelně 
každé 3 měsíce zapisujeme pozorování – výšku označených 
sazenic, přírůstky mladého dřeva a celkovou kondici vysaze-
ných rostlin. Zatím se stromkům daří. Mapujeme i pomalu 
zarůstané prostory určené náletům.

Mít školní les je velký přínos pro děti – badatele.

Jeřábový háj, Lipka – Jezírko
Vedle ekocentra brněnské Lipky (pracoviště Jezírko) v So bě ši-
cích jsme měli mnoho let smrkovou monokulturu o velikos-
ti 0,4 ha, kterou jsme využívali pro aktivity v našich progra-
mech, píše Jaroslav Slepička z Lipky. Při nich jsme na pří klad 
probírali nevhodnost pěstování smrků v okolí Brna (v nižších 
polohách), malou biologickou diverzitu a minimum mrtvé-
ho dřeva jako zásobárnu živin pro stromy, houby či půdní 
faunu. Tuto rozmanitost jsme vždy porovnávali s okolními 
listnatými či smíšenými lesními porosty. V roce 2019 smr-
kovou monokulturu, která tu rostla 50 let, napadl lýkožrout 
smrkový, severský a lesklý. Monokultura pod náporem klima-

Les najdete na úpatí Klučovské hory mezi obcemi Stří tež 
a Klučov vedle rybníčku Hodinovec. Jeho rozloha je 5 287 m² 
a je v mírném svahu. Převládající dřevina je borovice lesní, 
z de vadesáti procent sežraná kůrovcem, jedna statná bří za, 
sku pinka úplně vitálních smrků. Les je zarostlý buření (pře-
vážně třtinou křovištní). V ní jsme objevili spoustu náleto-
vých jasanů a pár javorů. Stáří porostu je zhruba 30 let, což 
ví me od původních majitelů.

Les hodláme rozdělit na tři sektory. Jeden necháme zcela 
na přírodě, nebudeme ani bojovat s buření, prostě ať příro-
da ukáže, co umí. Ve druhém sektoru osvobodíme náletové 
dřeviny z buřeně a budeme ji vyžínat tak, aby mohly strom-
ky růst. Ve třetím budeme rovněž vyžínat buřeň, ale stromky 
zde budeme dosazovat tak, abychom zvýšili druhovou pest-
rost.

Suché stromy pokácíme a z kmenů vytvoříme halaba-
la hranici, aby do skautského lesíku nemohla zvěř a mladé 
strom ky nám nespásala. Nebudeme usilovat o hospodářský 
les. Srovnání s ním uvidí děti všude okolo. Okolní lesy patří 
drobným majitelům z přilehlých vsí, kteří se již snaží. Suché 
stromy mají převážně pokácené a odvezené a vysazují mladé 
sazenice. Takže srovnávací plochy bez práce.

Skautský les by měl zůstat ostrůvkem relativní divočiny, 
což les i zvířata určitě uvítají.

Tajný lesík ZŠ TGM Moravské Budějovice
Ze zprávy učitelky Jany Hanákové: V roce 2019 jsme se do zvě-
děli o projektu Tiny Forest a rozhodli se do něj zapojit. Po 
marném hledání vhodného pozemku v okolí města jsme se 
spojili s panem lesníkem Petrem Bartesem z polesí Chva la ti ce 
a domluvili jsme se na spolupráci s Lesy ČR.

Museli jsme si upravit metodiku projektu, která je urče-
na spíše pro příměstské prostory. Pustili jsme se do zkoumání 
možné druhové výsadby. Provedli jsme pedologický rozbor 

klest navršit na hromady a ostružiní vytrhat a spálit. Velkou 
hromadu klestu jsme umístili doprostřed pozemku (po spád-
nici) a na jednu stranu jsme rozsázeli nálety z okolí. Nejdříve 
břízy, jimž kmínky většinou uschly, ale u země začaly po ro-
ce zmlazovat. Potom jsme rozsázeli nálet asi třímetrových ja-
vorů klenů a mléčů, několik málo třešní, smrků, jedlí a dou-
glasek.

Na podzim roku 2020 jsme pozemek oplotili a asi do čtvr-
tiny pozemku zaseli žaludy dubu zimního i letního, něko lik 
ořešáků a jírovců. Po kontrole jsme zjistili, že většinu semen 
pravděpodobně vyhrabaly myši, proto jsme sazeničky ze se-
men předpěstovali a na podzim 2021 zasadili. Teď máme sa-
zenice očíslované a sledujeme, jak se jim daří, jak rychle ros-
tou…

Poslední čtvrtinu pozemku necháváme ladem a budeme 
sle dovat postupnou sukcesi (v okolí jsou olše a modříny, pio-
nýr ské druhy naletí z větší dálky). Budeme sledovat sukcesi 
na oploceném pozemku i mimo něj a srovnávat je.

Rok 2021 byl srážkově nadprůměrný, potok tekl, prame-
niště zůstávalo pod vodou. Kmínky zasazených javorů a dal-
ších stromů trpěly hlavně vytloukáním parůžků srnčí zvěře. 
Po oplocení pozemku už se srnců nebojíme.

Od roku 2019 dodnes se tu střídají celé třídy Gymnázia Ji-
hla va i dobrovolníci z řad studentů. S výsadbou pomáhali ale 
i pracovníci Chaloupek a s likvidací buřeně a úpravou po tůč-
ků pobytové tábory na Chaloupkách. Zároveň už tu pro bí há 
výzkum v rámci středoškolské odborné činnosti. Jde o vzo ro-
vý školní les, na kterém se chceme učit. 

Skautský les „Žlutá ponorka“
Slovy Jana Uhera z oddílu vodních skautů Žlutá ponorka: Les 
jsme získali darem od jedné báječné rodinky, která ho zdědi-
la po předcích, ale jejich životní styl se již natolik změnil, že 
nezbyly síly se o les starat. Tedy o les v hodně velkých uvo-
zovkách. Spíš o to, co po lese zbylo, když má kůrovec oprav-
dový hlad. A jak jsme se ve hře ocitli my, tedy Přístav vod-
ních skautů Žlutá ponorka Třebíč? Historka je to vskutku 
po vedená. Majitelka lesa je korektorka a dělala Chaloupkám 
ko rektury na metodice Školní les. A když si pozorně přečetla, 
co vše péče o les obnáší, řekla při předávání díla: „Knížka je 
to krásná. Nechcete les?“
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Sběr osiva z lípy (Gymnázium Jihlava).

Pralez u ekocentra Chaloupky.

Sázení (Gymnázium Jihlava).
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Dobrovolné úkoly a další novinky
Zhruba od poloviny 90. let je soutěž 
ustálena v dnešní podobě. Tedy má 
tři úrovně – základní kola (obvykle na 
školách; nejsou povinná a v některých 
regionech chybí), na která navazují 
až třídenní krajská kola, a vše vrcho-
lí pětidenním kolem národním. Ve 
všech kolech jsou dvě postupové ka te-
go rie a některá kola nabízí i nepostu-
povou (motivační) kategorii. Vše záleží 
na možnostech pořadatele. 

Novinkou posledních deseti let 
jsou Dobrovolné úkoly, jenž soutěž do-
plňují. Úkoly jsou ve dvouměsíčních 
intervalech zveřejňovány na celo re-
pub likových stránkách soutěže www.
zlatylist.cz. Na začátku září, kdy začí-
ná nový ročník, je vyhlášen 1. dobro-
volný úkol tohoto ročníku. V listopadu  

90. let. Pionýrská organizace SSM coby 
jeho pořadatel se rozpadla a nebyl ni-
kdo, kdo by soutěž na celostátní úrov-
ni řídil. V místech, kde byli tradiční, 
zapálení pořadatelé, nadále probíhala 
okresní (obvodní) kola, ale mnohdy 
z nich nebylo kam postupovat. A s nu-
lo vou propagací a rozpadem pio nýr-
ských oddílů upadal i zájem soutěží-
cích. V roce 1992 se sešli ve Vraném 
nad Vltavou lidé z celé republiky, kte-
rým nebyl osud soutěže lhostejný, a de-
batovali, co dál. Ve vlastní režii toho 
roku uspořádali národní kolo, ale bylo 
jasné, že tudy cesta nevede. Vzhledem 
k tomu, že mnozí měli vazby na ČSOP, 
požádali o převzetí organizace tehdy 
nově vzniklé Centrum pro děti a mlá-
dež Českého svazu ochránců přírody. 
Tím začala roku 1993 zcela nová epo-
cha soutěže, dočasně přejmenované na 
„Zelenou stezku-Zlatý list“, aby se po 
dvaceti letech vrátila ke svému původ-
nímu jménu.

V e svých začátcích šlo o soutěž 
pionýrskou, ze které se časem 
stala vyhledávaná přírodověd-

ná soutěž pořádaná ČSOP a podporo-
vaná Ministerstvem školství, mládeže 
a tělovýchovy.

Jak šel čas
Kořeny soutěže leží na přelomu 60. 
a 70. let minulého století. Zrodila se 
z aktivit tehdy populárního „Ábíčka“ 
(ča so pisu ABC mladých techniků a pří-
ro do vědců), jako byly přírodovědně 
za měřené čtenářské kluby, nazýva-
né Hlídky ochrany přírody, či čtenář-
ská soutěž Detektivové v přírodě. Za 
duchovního otce Zlatého listu lze 
po va žovat tehdejšího zástupce šéf re-
dak tora časopisu Karla Dundu. Ten 
později vzpomínal, jak vnímal zájem 
všech účastníků těchto aktivit nepotká-
vat se pouze korespondenčně, ale i na 
živo. Především pro ně tedy pravdě-

podobně vznikl Zlatý list. V roce 1971 
byla zpracována a tehdejší Pionýrskou 
radou schválena pravidla, podle kte-
rých se soutěž měla konat ve dvou 
věkových kategoriích (mladší a star-
ší) a ve třech kolech – okresních, kraj-
ských a nejúspěšnější se poté utkali 
v kole národním, „jehož vítěz získá tro-
fej – Zlatý list, což je žlutý list lípy srd-
čité, tedy našeho českého národního 
symbolu“ (slovy Karla Dundy). Zřejmě 
od samého počátku však existovala 
i kola místní, jak lze soudit z ku sých 
dochovaných zpráv. Na této struktuře 
se vlastně dodnes mnoho nezměnilo, 
až na to, že postupem času zanikla kola 
okresní. Logo sice za těch 50 let něko-
likrát změnilo vzhled, ale stále vychází 
z původního symbolu lipového listu. 
První ročník se uskutečnil ve školním 

Je až neuvěřitelné, že přírodovědná 
soutěž pro děti Zlatý list letos slaví  

již 50 let.

roce 1972/73. Nevíme, zda úplně od 
začátku, ale „kam paměť sahá“ soutěži-
la za tým stejně jako dnes dvě trojčlen-
ná družstva. Týmy tehdy byly výhrad-
ně (pionýrské) oddíly, školy se začaly 
účastnit až v 90. letech.

O tom, jak moc se v předlistopado-
vých dobách lišil průběh Zlatého listu 
v různých regionech, nemají autoři to-
hoto textu bohužel žádné informace, 
mohou tedy vycházet pouze z osob-
ních zkušeností jednoho z nich s dě-
ním na Praze 10. Tam bylo v 80. letech 
pořadatelem Zlatého listu přírodověd-
né oddělení Obvodního domu pioný-
rů a mládeže, záhy po vzniku se však 
do organizování zapojila i 4. základ ní 
organizace ČSOP. Obvodní kolo Zla-
té ho listu zde bylo tradičně spojeno 
s „obvodním srazem mladých ochrán-
ců přírody“, což v praxi znamenalo, že 
krom týmů byly hodnoceny i jednotli-
vé hlídky a že do soutěže se mohly za-
po jit i další trojice, které nesoutěžily 
přímo „o Zlatý list“ (třetí a další hlídky 
ze soutěžících týmů, týmy, které ne do-
ká zaly postavit dvě trojčlenné hlídky, 
neformální skupiny). Pro vítěze pak 
byl krom jiných odměn připraven ví-
kendový ochranářský zájezd do něja-
ké zajímavé oblasti Čech. Celopražské 
kolo bylo pevně v rukou Stanice mla-
dých přírodovědců a bylo vždy hodně 
formální.

Nejkritičtější doba pro Zlatý list 
v celé jeho historii nastala počátkem 

Zlatý list slaví

TEXT  LENKA ŽAITL IKOVÁ, JAN MORAVEC 50

nalo 22 základních kol s 2 258 účast   -
ní ky a 13 krajských kol s 1 540 soutě-
žícími). Nejde jen o oddíly mladých 
ochránců přírody. Již řadu let soutěží 
čím dál více základních škol, víceletých 
gymnázií a kroužků při těchto ško-
lách. Doplňují je kroužky při domech 
dětí a mládeže či další spolky pracují-
cí s dětmi. Celoročně pracující oddí-
ly mají oproti školám určitou výhodu 
zejména na stanovišti stezky nazvané 
Práce pro přírodu, kde soutěžící prezen-
tují svou celoroční činnost ve prospěch 
přírody. Tu oddíly mnohdy plní už jen 
svou běžnou oddílovou činností. 

Je jasné, že soutěž by se nemohla 
uskutečnit bez finanční pomoci řady 

Prezentace prací na Národním kole  
Zlatého listu.

Meloun pro vítěze.

Na „stezce“ účastníci plní nejrůznější úkoly.
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následuje další, v lednu je vyhlášen 3. 
a v březnu poslední 4. úkol. Úkoly jsou 
zaměřeny na pozorování přírody ja-
ko například stopování mravenců, se-
stavování zvukové mapy, pozorování 
noční oblohy apod., či přímo nabádají 
k zajímavým pokusům jako je rychlost 
vsakování půdy, klíčení semen v zaso-
lených půdách, získávání barviv z pod-
zimního listí atd. Soutěžící jednotli-
vé úkoly plní ve skupinách a společně 
pak také vytváří jejich posterovou pre-
zentaci. Výsledky jejich bádání se jim 
musí vejít na jeden plakát formátu A1. 
Ze všech doručených plakátů odborná 
porota vybírá nejlepší v obou postupo-
vých kategoriích (mladší a starší). Tato  

tzv. Divoká karta umožní autorům ví-
tězných prací postoupit do národního 
kola i přesto, že se zúčastnili například 
jen základního kola, kde se neumístili 
na postupujících příčkách. Možná bys-
te čekali, že družstva, která takto po-
stoupila do národního kola, jsou pak na 
výsledkové listině až v jejím závěru, ale 
není tomu tak. Dostávají se i do prv ní 
desítky. Takto získaný postup většinou 
družstva motivuje k důkladnější pří-
pravě a tím i k lepším výsledkům. Dob-
rovolné úkoly jsou zajímavým ná mě-
tem pro činnost i mimo Zlatý list, pro to 
vyšly již dva sborníky těchto úkolů.

Ročně se v „předcovidových do-
bách“ účastnilo Zlatého listu cca 3 500 
sou   těžících (v rámci 47. ročníku se ko-

EKOLOGICKÁ VÝCHOVAEKOLOGICKÁ VÝCHOVA
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subjektů. Poděkování patří zejména 
společnosti NET4GAS, která podporu-
je dlouhodobě Zlatý list na všech úrov-
ních, a MŠMT, podporující národní 
kola. V minulých letech byly 4 roční-
ky podpořeny i Státním fondem život-
ního prostředí (koordinace a základ-
ní a krajská kola). Většina pořadatelů 
pak získává větší či menší podporu od 
svých obcí či krajů. Neméně důležitá 
je však i pomoc dobrovolníků, bez je-
jichž práce se neobejdou žádná kola. 
Pořadatelům pomáhají nejen s organi-
zací na místě, ale i s propagací, se shá-
něním darů a odměn pro soutěžící... 
I odborníci, kteří takzvaně „sedí na 
stez ce“ (zkouší), jsou často neplacení 
dob ro volníci, případně dostanou jen 
symbolickou odměnu. Jejich přízeň je 
pro soutěž nepostradatelná a patří jim 
velký dík, že si ve svém mnohdy velmi 
nabitém diáři najdou čas věnovat se 
dětem. Své znalosti s dětmi sdílí s nad-
šením i proto, že vidět, jak se děti snaží 
a postupem let zlepšují, je pro ně na-
bíjející a utvrzuje je to v přesvědčení, 
že jejich práce má smysl. Díky těmto 
odbor níkům si soutěž zachovává nejen 
vysokou odbornou úroveň, ale i čisto-
tu nekomerčnost. Kolem celé soutěže 
se pohybují lidé nadšení pro věc, chce-
te-li srdcaři, kteří soutěži obětují mno-
ho a i díky nim se soutěž „dožila“ již 
50 let.

„Zlaťák“ v době covidové
Nejtěžší zkouškou posledních let byly 
pro soutěž předchozí dva roky, kdy 

do realizace soutěže zasáhla epidemie 
nemoci covid-19. Z protiepidemic-
kých důvodů byla zrušena všechna 
ko la v terénu, a tak jsme soutěž přesu-
nuli do online prostředí. Během jar-
ních měsíců, kdy standardně probíha-
jí jednotlivá základní a krajská kola, 
probíhal tzv. Zlatý list v karanténě. 
Jednalo se o 10 přírodovědně zaměře-
ných online testů. Tyto testy sestavo-
vali odborníci, kteří každoročně spo-
lupracují při realizaci národního kola. 
Úkolem těchto testů nebylo ani tak 
ověřit jaké znalosti kdo má, ale udržet 
přízeň soutěžících. Drobnou odměnu 
získali všichni, kdo poctivě vyplnili 

hají intenzivní práce na přípravě jeho 
novelizace. Změněna má být struktu-
ra stavebních úřadů (tisk č. 63 a 137), 
a především způsob ochrany životního 
prostředí. Ministerstvo životního pro-
středí i Ministerstvo pro místní rozvoj 
navrhují zavedení tzv. jednotného en-
vironmentálního povolení (JEP). Jeho 
podstata spočívá v tom, že by ve sta-
vebním řízení pro určitý záměr posu-
zoval v zásadě všechny otázky životní-
ho prostředí jen jeden dotčený orgán, 
a to v jednom procesu a v jednom 
pod kladovém stanovisku. Jednotné 
en vi ron mentální povolení by tak za-
hrnovalo všechna dosavadní závazná 
stanoviska a povolení nejen podle zá-
kona o ochraně přírody a krajiny, ale 
i podle zákona o ochraně ZPF, lesní-
ho zákona, vodního zákona, zákona 

V článku čtenáře seznámíme 
s novinkami z legislativy v období 
od podzimu 2021 až jara 2022. Po 
proběhlých parlamentních volbách 
začínají legislativní práce od samého 
počátku a doposud proto ještě 
nebyly finálně schváleny žádné 
relevantní předpisy. V aktuálním 
přehledu se proto budeme věnovat 
především výhledům a plánům do 
budoucnosti.

Novinky v českém právu 
životního prostředí

ny zemědělské půdy v zájmu zvýšení 
ekologické stability krajiny, a to mj. 
prostřednictvím posílení mimopro-
dukčních funkcí zemědělské půdy, kte-
ré bude novela nově definovat (např. 
funkce filtrační, akumulační a retenč-
ní). Novela dále upraví přípustnou mí-
ru erozního ohrožení, používání sedi-
mentů na zemědělské půdě a zpřísní 
kvantitativní ochranu zemědělského 
půdního fondu.

V oblasti ochrany přírody a kraji-
ny by v letošním roce měla být nově 
vyhlášena CHKO Blanský les (původ-
ně zřízená již v roce 1990 vyhláškou 
MŽP z konce roku 1989) a upraveno 
nařízení vlády o vyhlášení evropsky 
významných lokalit. V dalších letech 
má být rozšířena plocha velkoploš-
ně chráněných území a vyhlášen NP 
Křivoklátsko a NP Soutok. Novela zá-
kona o ochraně přírody a krajiny má 
upravit kategorizaci zvláště chráně-
ných druhů tak, aby reflektovala odliš-
nosti v charakteru ohrožení a potřebné 
intenzitě ochrany jednotlivých druhů, 
zavést postupy, které umožní omezit 
administrativní náročnost, upraví pri-
oritizaci péče o ohrožené druhy a pro-
váže nástroje hodnocení míry ohro-
žení jednotlivých druhů s postupy 
zajištění aktivní péče o vzácné a ohro-
žené druhy.

Ministerstvo životního prostředí ta-
ké výhledově, tj. nikoliv v letošním ro-
ce, plánuje novelizaci zákona o ochra-
ně ovzduší. Komplexní novela zákona 
o ochra ně ovzduší má reagovat na ak-
tua  lizaci Národního programu sni žo-
vá  ní emisí České republiky a na prak-
tic   ké poznatky z aplikace zákona (např. 
úpra vou přílohy č. 2 k zákonu, která 
upra vu je vyjmenované stacionární 
zdroje).

Velmi intenzivní legislativní prá-
ce probíhají na novelizaci stavebního 
zákona. V poslanecké sněmovně je již 
tisk č. 18, který má odložit jeho účin-
nost až na rok 2024. Zároveň probí-

N ovou ministryní životního 
prostředí se v prosinci stala 
Ing. Bc. Anna Hubáčková (za 

KDU-ČSL), bývalá starostka a senátor-
ka, jejíž profesní život je spojen s ochra-
nou vod. Právě toto téma, zřejmě spolu 
s otázkami energetickými a klimatický-
mi, bude pro ni v jejím funkčním ob-
dobí stěžejní.

Již na letošní rok tak ministerstvo 
plánuje navrhnout ústavní ochranu 
vody. Smyslem návrhu ústavního zá-
kona bude především explicitně po-
sílit apel na ochranu vodních zdrojů 
a půdy, neboť tyto složky životního 
prostředí je třeba i s ohledem na vý-
voj klimatu chránit přednostně. Vedle 
toho chce ministerstvo v reakci na ha-
várii na řece Bečvě navrhnout také no-
velu zákona o vodách. Tato novela má 
zpřesnit kompetence státních orgánů 
při řešení havárií mimořádného roz-
sahu, aby bylo do budoucna možno 
takové situace efektivně řešit a zvýšit 
sankce za vybrané přestupky, zejména 
v souvislosti s haváriemi tak, aby vy-
cházely z potencionální škody. Novela 
má legislativně ukotvit také tzv. mod-
ro-zelenou infrastrukturu.

Dalším legislativním tématem pro 
letošní rok má být zpřísnění ochra-

TEXT MILAN DAMOHORSKÝ,  
PETRA HUMLÍČKOVÁ
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Ústavní ochrana vody má být především 
apelem na ochranu vodních zdrojů. 

Vyhlašování vítězů obvodního kola Prahy 10  
v roce 1988.

Výzva
Máme velice málo informací o Zlatém listu 
v 70., 80. a na počátku 90. let. Jsou-li mezi 
čtenáři účastníci těchto kol či lidé jinak se 
kolem Zlatého listu v té době pohybující, 
budeme rádi za jakékoli vzpomínky či 
dokumenty. Kontaktujte Sdružení mladých 
ochránců přírody ČSOP (smop@csop.cz) či 
redakci časopisu (knd@csop.cz).

„Vážení účastníci Národního kola Zlatého listu, 
nyní vás čeká…“ 

všech 10 testů. Každý účastník si mohl 
vybrat ze dvou vědomostních úrovní – 
pro mladší či pro starší. Nezřídka se 
však stávalo, že si soutěžící zkusili obě 
obtížnosti. Tato forma soutěže potěšila 
i pedagogy a bývalé soutěžící, protože 
nebyla omezena věkem a tak soutěžili 
také. Jednalo se o malou náhražku tra-
dičního průběhu ročníku, kterou dopl-
nilo několik nepostupových kol, jenž 
se uskutečnila v příznivějších měsících 
epidemií zasažených let. 

V roce 2022 se soutěžící s odborní-
ky opět mohou setkat, a tak se vše 
po  ma lu vrací do normálních kole-
jí. V červnu letošního roku proběhne 
v Re kreač ním středisku Lites ve Stře do-
českém kraji národní kolo jubilejního 
50. ročníku této soutěže. 

L. Žaitliková je ředitelkou  
Sdružení mladých ochránců přírody.  

Kontakt – lenka.zaitlikova@csop.cz
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všímat. Teprve po zažití potřebných 
návyků se dá přejít na sofistikovaněj-
ší přístroje, které umožňují zachycené 
hlasy nahrát a poměrně přesně je pak 
v počítači analyzovat. Aby člověk dosá-
hl stavu, kdy jeho výsledky budou po-
užitelné, je nutno počítat s několikale-
tým nácvikem.

Autor těchto řádek nabízí zájem-
cům z řad ČSOP výukový program, 
v němž se používání batdetektorů 
mohou naučit. V rámci programu 
Ochrana biodiverzity bylo pořízeno 
několik jak „začátečnických“, tak i kva-
litních detektorů, které je možné si za-
půjčit na jeden až dva roky a učit se 
s nimi pracovat. Začátečníci absolvu-
jí před zapůjčením jednoduchého de-
tektoru krátké školení, na němž se se-
známí se základními principy práce. 
Pokud zájemce vydrží a něco zvládne, 
bude následovat školení pro pokročilé, 
v rámci kterého bude i výcvik v analý-
ze nahrávek. Těm by pak byl zapůjčen 
velmi kvalitní detektor. Školení bude 
realizováno klidně i pro jednoho zá-
jemce, a to v termínu, na kterém se in-
dividuálně dohodneme. 

Autor je odborným garantem programu 
ČSOP na ochranu netopýrů.  

Kontakt – daniel.horacek@volny.cz

Netopýří „večírky“
Obdobná rojení netopýrů se dají pozo-
rovat v období podzimních přeletů 
(srpen až září), kdy se u vchodu do 
jeskyní, štol, sklepů (třeba na hrad-
ních zříceninách) nebo jiného pod-
zemí hemží desítky až stovky neto-
pýrů. Většinou se zde zdržují samci 
a snaží se imponovat poletujícím sami-
cím, se kterými se zde mohou i pářit. 
Podobnost s naší diskotékou není asi 
jen zcela náhodná. Některá místa jsou 
netopýry více oblíbená, jiná méně, 
tak nebuďte zklamaní, pokud zrov-
na nezvolíte to správné stanoviště; to 
další třeba bude to suprové. 

Zimující netopýry nerušit!
Na zimu se pak netopýři přesunou 
z vchodových partií do hlubin podze-
mí. Je sice pravda, že hibernující neto-
pýři se velmi snadno prohlížejí, a to 
i z blízka, protože v hibernačním spán-
ku nám tak rychle neuletí. Ale nedě-
lejte to, prosím. Zima je období, kdy 
jsou netopýři velmi zranitelní a každé 
vyrušení je budí. K tomuto probuze-
ní dochází i hodiny po vaší návštěvě, 
a pokud se to za zimu stane vícekrát, 
tak to pro netopýry může znamenat, 
že zimu nepřežijí. Proto odborníci, co 
se zabývají výzkumem netopýrů, jejich 
počty na zimovištích zaznamenáva-
jí pouze 1x za zimu. Ale třeba pokud 
vás nebude moc, tak vás na sčítání vez-
mou s sebou. Ona se nějaká pomoc 
občas hodí. 

Batdetektory
V posledních desetiletích je velmi 
moderní sledovat a zkoumat netopý-
ry pomocí jejich ultrazvukových sig-
nálů. Zjistilo se, že téměř každý druh 
netopýra má svůj specifický signál, dle 
kterého se dá určit druh, který právě 
kolem vás proletěl, a to aniž byste ho 
viděli. K zachycení ultrazvukových sig-

nálů se používají tzv. batdetektory. 
Je to úžasná metoda, umožňující 
sledovat netopýry v jejich přiroze-
ném prostředí, aniž byste je rušili.

To ovšem není – pokud chcete ví-
ce, než jen netopýry „slyšet“ (viz ka-

pitola Loviště) – až tak jednoduché, jak 
to vypadá. Pokud se tomu někdo chce 
věnovat, musí se učit postupně. Je tře-
ba se prostřednictvím jednoduchých 
batdetektorů nejprve seznámit s tím, 
jak s nimi v terénu pracovat, čeho si 

ny. A k tomu se kolem větví břehových 
porostů roztančí balet netopýrů hvíz-
davých, ušatých, řasnatých a dalších. 
To vše se dá pozorovat pouhým okem, 
ale také se můžeme vybavit noktovizo-
rem (zařízením zesilujícím zbytkové 
světlo), který není zas tak nedostupný; 
třeba společnost Lidl nabízí za nece-
lé 3 000 korun velmi kvalitní přístroj. 
A pokud vás to u vody už nebude ba-
vit, najděte místo, kde v noci svítí sil-
né bíle světlo. V jeho kuželu se může-
te pro změnu podívat třeba na lovecké 
dovednosti netopýra rezavého. 

Chcete-li doplnit vi zuál ní pozoro-
vání i o zvu kový vjem, můžete si po-
řídit nějaký ultrazvukový detektor. 
Ten seženete i za méně než 1 000 ko-
run jako stavebnici od firmy Conrad 
Electronic. Pro daný účel je jeho pou-
žitelnost i při takto nízké ceně velmi 
dobrá.

Letní kolonie
Velmi pěkný zážitek přináší v červnu 
až červenci pozorování vyletujících 
netopýrů z letních kolonií. Obzvláště 
pokud se jedná o kolonii tvořenou 
několika stovkami samic. Většina tako-
výchto velkých kolonií v naší zemi 
bývá v lidských stavbách, buď za oblo-
žením štítu, ve dvojité střeše, ale často 
i volně na půdách. Venku si pak může-
te sednout v čase západu slunce a bavit 
se pozorováním, kolik netopýrů ten 
večer vyletí na lov. Kolikrát 
k nalezení letní kolonie 
postačí pozorovat korido-
ry, kterými proletuje vetší 
počet netopýrů a jít proti 
nim až do okamžiku, kdy 
najdete otvor, ze které-
ho vyletují. Tato snaha 
bývá pracná a často trvá 
i několik večerů či nocí.T a roční doba je opravdu důle-

žitá. V létě můžeme netopýry 
pozorovat na jejich lovištích 

nebo u letních kolonií, zatímco na 
podzim se zase rojí kolem vchodu do 
podzemí a na zimu si hledají vhodná 
místa buď v podzemí nebo ve spárách, 
kde spí – hibernují. 

Loviště
Pozorování netopýrů na lovišti je nej-
jednodušší. Stačí vyrazit na vhod-

Pozorování
netopýrů

TEXT A F O T O DANIEL HORÁČEK

o ovzduší, popřípadě i dalších zákonů 
z oblasti životního prostředí, jejichž 
zájmů se může posuzovaný záměr do-
týkat. Výhoda pro ochranu životní-
ho prostředí pak spočívá v tom, že by 
jeden orgán posoudil celistvě všech-
ny dopady stavby na všechny složky 
a hodnoty životního prostředí v jejich 
souvislostech. Orgánem příslušným 
k vydání JEP by byl zpravidla krajský 
úřad, v chráněných krajinných oblas-
tech zřejmě Agentura ochrany přírody 
a krajiny ČR a v národních parcích je-
jich správy.

Na samém počátku svého projedná-
ní je vládní návrh zákona o omezení 
dopadu vybraných plastových výrob-
ků na životní prostředí (tisk č. 55 a 56), 
který upravuje omezení jednorázových 
plastů (vatové tyčinky, příbory, vlhče-
né ubrousky, nápojové kelímky apod.). 

Schváleny byly Plány pro zvládání 
povodňových rizik v povodích Labe, 
Odry a Dunaje a Národní plány těch-

to povodí do roku 2027. Národní plány 
povodí Labe, Odry a Dunaje počíta-
jí do roku 2027 s vybudováním 2 469 
opatření za více než 68 miliard korun 
z národních i evropských zdrojů. Za 
ty se postaví například čistírny odpad-
ních vod, kanalizace, revitalizují se ře-
ky a potoky a využijí se ke zmírnění 
ne příznivých dopadů sucha. 

Autoři působí na Právnické fakultě UK; 
M. Damohorský je vedoucím  

Katedry práva životního prostředí.

Netopýr, noční tajemný tvor 
s naprosto dokonalou schopností 

někam zalézt a skrýt se, se snad ani 
nedá pozorovat bez drahé techniky. 

Jako bych vás, milí čtenáři, slyšel. 
Nicméně dovolte mi vyvést vás 

z omylu. Netopýři se dají  
pozorovat poměrně snadno, 

 je jen potřeba najít vhodné místo 
a zajít tam v tu správnou roční dobu.

né místo s bohatou potravní nabíd-
kou, tedy tam, kde je hodně hmyzu, 
a můžeme se kochat leteckou akroba-
cií netopýrů. Různé vývrtky, lopingy, 
nízký let, náhlé vybočení ze směru, 
střemhlavé vrhání se za kořistí, to vše 
nám netopýři předvedou a vůbec je 
nebudeme rušit. 

„Ale já žádné loviště neznám. Kam 
vyrazit?“ Ano správná otázka a od-
pověď je na ni velmi jednoduchá. 
Doporučuji vydat se k vodní hladině, 
kde vás bude například bavit svým níz-
kým letem nad hladinu netopýr vodní. 
O hladinu občas škrtne ocasní létací 
blánou; to jak ji používá jako podběrák 
při sběru hmyzu, mimo jiné i larev 
komárů, z vodní hladi-

Netopýr brvitý.

Netopýr Brandtův.
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Na samém počátku svého projednání  
je vládní návrh zákona o omezení dopadu 
vybraných plastových výrobků.
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OKÉNKO DO HIS T ORIE

Nejrůznější představy o obsahu pojmu 
„národní park“ jsou zřejmě stejně 
staré, jako používání tohoto pojmu. 
Přinejmenším v naší republice. 

Poslední text, který bych dnes zmínil, vyšel 
v roce 1931. Jmenuje se Národní park  
u Prahy a jeho autorem je Alexandr Berndorf. 
V úvodu se zabývá národními parky obecně:
Častokráte četl jsem v posledních 
letech v našem tisku zprávu o tom, 
že tu neb onde zřízen bude „Národní 
park“, který svými půvaby a zvlášt-
nost mi bude obdivován turisty našimi 
i zahraničními. Kraj, o němž se psa lo, 
byl vždy vychvalován jako mí sto k pod-
niku tomu přímo předur če  né; a záro-
veň bylo popisováno, co vše v parku 
tom bude zřízeno, jak budou upra-
veny komunikace k němu i v něm. 
Za časté psalo se o lanových a ozube-
ných drahách (a i jiných ne vhodnos-
tech), o širokých a pohodl ných sil-
nicích a o jiném, velmi ná  klad ném 
a těžko budovatelném za řízení. Píše 
a psalo se o různých místech Slovenska 
a o našich pohraničních lesnatých 
horách, kdež některé úse ky mají býti 
za měněny v „národní park“ a záko-
nem chrá něné „re ser va ce“. A zatím, 
co se uva žuje, co a kde by se mělo 
podniknou ti, co vypočítá vají se nákla-
dy, jichž bude k tomu zapotřebí, zapo-
míná se na veliký a vprav dě ohrom-
ný a líbezný park, kte rý – ač nalézá se 
v bezprostřední blíz kosti našeho hlav-
ního města, při hlav ní trati železniční 
a jest pro zřízení „národního parku“ 
jako stvořený – zne náhla a pomalu, ale 
jistě pustne a hy ne.
A cože to pan Berndorf navrhoval k vyhlášení 
národním parkem? Zámecký park konopišťský!

Nutno na závěr podotknout, že žádný  
národní park nakonec v meziválečném  
období vyhlášen nebyl. 

Ze starých čísel Krásy našeho domova 
vypsal a komentářem opatřil Jan Moravec

park (reservaci) a postaráno bylo o jeho 
zvláštní zákonnou ochranu. 

  

V 8. čísle ročníku 1928 vyšel krátký text 
„V Prachovských skalách u Jičína bude prý 
vytvořen Národní park“: 
Prachovské skály u Jičína těšily se letos 
velmi hojné návštěvě, takže se pomýšlí 
na vybudování dalších útulků a hotelů 
pro turisty a hosty Českého ráje v příš-
tím roce. Jak se hlásí z kruhů zá jem-
níků o tento turisticky významný kraj, 
má býti během zimy utvořena spo-
lečnost Prachovských skal, jenž má 
vybaviti Český ráj všemi potřebami 
pro turistický ruch a obírati se ochra-
nou tamních přírodních památek. 
Spo lečnost vytkla si zejména za úkol 
vytvořiti z Prachovských skal po vzoru 
prováděném na Šumavě a v Tatrách 
Národní park, aby tato část, proslulá 
svými přírodními krásami, byla pokud 
možno ve své neporušenosti zacho-
vána.
Zdá se, že mezi „zachováním neporušenosti“ 
a výstavbou hotelů tehdy neviděli žádný rozpor. 
Zajímavá je zde zmínka o Šumavě; nikde jinde 
jsem na žádné úvahy z té doby o prohlášení 
Šumavy národním parkem nenarazil.

  

23. ledna 1920, k otištění tedy došlo po více 
než 4 letech.
Z ohledů historických, přírodovědec-
kých i turistických jest národním pří-
kazem, aby územní rozloha mezi 
Třem ší nem – Kobylí Hlavou – Tes lí-
nem – Padrťskými jezery oplývající 
přírodními krásami, byla prohlášena 
za Národní park v tom smyslu, jak se 
s nimi i setkáváme v cizině. Z Třemšína 
(832 m) jest čarokrásný rozhled po čes-
kých vlastech až na Šumavu, Čes ko-
slo venskou vysočinu a daleko do kraje 
za Plzeň a ku Praze. Třemšín je zales-
něn jako celé rozsáhlé okolí a víže se 
k němu množství skazek a pověstí, jež 
se v lidu udržely. V blízkém soused-
ství je Kobylí Hlava se zbytky tvrze. Pak 
Tes lín se zříceninami bývalého bene-
dik tinského kláštera a subalpinskou 
flórou. K doplnění nádherné a oprav-
du vzácné scenerie přírodní přistupu-
jí ještě Padrťská jezera. Celý tento kraj 
právě pro přírodní, jinde nevída né 
krásy je každoročně vyhledáván množ-
stvím turistů, cizinců a bylo by záhod-
no, zachovati tyto přírodní krásy do 
budoucna před možnou devastací. 
Navrhují tudíž podepsaní, aby vláda 
uvážíc o důvodech v návrhu tomto 
uvedených, učinila opatření, aby kraj 
mezi Třemšínem – Kobylí Hlavou – 
Tes línem – Padrťskými jezery na Rož-
mitálsku prohlášen byl za Národní 

vé-hradecké a bývalému baronu Kai-
ser steinovi, zabrány a převzaty, aby 
z jmenovaných skal, hory „Ostaše“ 
a skal Hvězdeckých utvořen byl velko-
lepý Národní park se snažnou žádostí, 
aby správa jeho svěřena byla nejblíže 
sousedícímu českému okresu politic-
kému a aby zabrané ostatní pozemky 
byly českému lidu, zvláště legionářům 
z našeho okresu rozděleny a takto kra-
jina ta Čechy kolonisována.
Jak vidno, důvody pro návrh vyhlášení 
„národního parku“ byly tehdy daleko více 
nacionální, než ochranářské. (Jen pro úplnost: 
písmeno b ve jménech Adršpach, Adršpašské 
skály není překlep, skutečně je to takto 
v článku důsledně psáno.) 

  

V ročníku 1922 nalezneme i krátkou zprávu 
o „národním parku“ na Kotouči u Štramberku:
Ministerstvo vyšetřivší na místě po mě-
ry tak řečeného „Národního parku“ na 
Ko tou či u Štramberka na Moravě zdej-
ším expertem konserv. Maximovičem, 
shle dalo, že vzhledem k pouhému 
ná jmu části Kotouče na 40 let při 
ne ustá lém rozšiřování lomových pod-
ni ků – na nichž závisla jest téměř 
vý hrad ně výživa obyvatelstva široké-
ho okolí – lze v projektu dra Hrst ky 
a spol. spatřovati sice ocenění hodnou 
snahu po udržení dnešního rázu zří-
zením parku na Ko tou či, nikoli však 
projekt ceny eminentní, celonárodní, 
jenž zasluhoval by řešení cestou záko-
nitou a jemuž by slušel název národní-
ho parku. 
Podotýkám, že téhož roku byl na Kotouči 
zásluhou výše zmiňovaného MUDr. Adolfa 
Hrstky otevřen „Národní sad“, parková plocha 
se slavínem významných osobností národa. 
Tudíž je otázka, jak byl ten „národní park“ 
na Kotouči vlastně myšlen.

  

V 10. čísle ročníku 1924 byla otištěna výzva  
ke zřízení národního parku v Brdech.  
Zajímavé je, že materiál, podepsaný 25 členy 
Národního shromáždění (mezi nimi například 
i Aloisem Jiráskem, básníkem Viktorem  
Dykem či v té době již bývalým ministerským 
předsedou JUDr. Kramářem) byl sepsán již  

A zejména pak:
To dovoluje si okresní správní komi-
se v plné úctě uvésti a poukázati na 
citované dějiny, aby prokázala skuteč-
ný význam obou těchto skal, pro celý 
okres Polický. Podle této, historickými 
daty prokázané historické pravdy práva 
a spravedlnosti, jakož i vzhledem k té 
důležité okolnosti, že město Police je 
posledním českým městem na rozhra-
ní národnostním, k němuž jako k nej-
bližšímu svému útočišti budou se vždy 
obraceti ve svých potřebách utěšeně se 
rozvíjející české menšiny z Broumovska 
i Teplicka, ovládaných zuřivou výboj-
nou většinou německou, pokládá 
v plné úctě podepsaná Okresní správní 
komise, jakožto representantka všeho 
obyvatelstva samosprávného polické-
ho n. Metují, dočkavšího se šťastného 
osvobození československého národa 
a vrácené samostatnosti, za svoji svatou 
povinnost učiniti Pozemkovému úřadu 
Čes ko slovenské republiky dle jedno-
myslného usnesení ze dne 17. prosin-
ce 1920 skromný návrh, aby na základě 
zákona záborového i zákona přídělo-
vého ze dne 16. dubna 1919 č. 215 a ze 
dne 30. ledna 1920 č. 81 Sb. zák. a nař., 
byly jmenované komplexy světozná-
mých skal Abršpašských a Teplických, 
jakož i hora Ostaš a skály Hvězdecké, 
od velkostatků Abršpašského, Te plic-
ké ho a Polického, případně celé tyto 
vel kostatky i s ostatními velkostatky: 
Do lejší Teplice, Stárkov a Skály (Bi -
schof  stein) náležející kapitole Krá lo-

Opět se diskutuje o několika návrzích na 
vyhlášení národních parků (viz i zpráva ze 
Sněmu ČSOP na str. 32). Různá prohlášení 
politiků, veřejnosti, ale leckdy i diskuse mezi 
odborníky svědčí o tom, že na to, k čemu  
by vlastně národní parky měly sloužit a jak by 
měly vypadat (fungovat) jsou názory různé. 
Jak se o národních parcích uvažovalo v době 
tzv. první republiky, svědčí několik článků 
z tehdejších Krás našeho domova. 
V prvním čísle ročníku 1922 lze například 
narazit na obsáhlý článek „Zřízení národního 
parku ze skal Abršpašských, Teplických, 
Ostašských a Hvězdeckých“. Jde o oficiální 
materiál Okresní správní komise v Polici  
nad Metují. Krom popisu přírodních krás 
a zejména obsáhlého pojednání o historii 
tohoto kraje je zde konstatováno:
Je všeobecně známo, že v tato místa 
přichází obdivovati skutečný div pří-
rody na statisíce turistů ze všech kon-
čin světa z různých států a zemí; v roce 
letošním za panující drahoty navštívilo 
skály Abršpašské a Teplické daleko přes 
20.000 turistů a jest všeobecně známo, 
že skály ty skýtají jejich majitelům roč-
ního čistého příjmu ze vstupného až 
na Kč 24.000,– Skály Ostašské a Hvěz-
decké bývají taktéž silně navštěvovány. 
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Autentické fotografie z tehdejších vydání Krásy 
našeho domova – Broumovské stěny…

… a Ostaš u Police nad Metují.

… zámecký park Konopiště…

Národní parky

OKÉNKO DO HIS T ORIE
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TEXT  A  F O T O  JAN MORAVEC

kam vracet, ke vstupu slouží číselný 
kód zaslaný SMS.

Aktivitou, která je zároveň ochra-
nou památek i podporou turistiky, by-
la rekonstrukce jednoho ze zdejších 
mlýnů. V oblasti v minulosti pracova-
ly více jak tři desítky vodních mlýnů, 
sloužících k výrobě kaštanové mouky, 
lisování olivového oleje i drcení boro-
vé kůry coby barviva na rybářské sítě. 
Mlýn Mulino del Gasseta byl obnoven 
do původní podoby, dnes vedle toho, 

bíhá pouze výzkum, o lokalitu se stará 
sám vlastník. Což v podstatě zna mená 
jediné – neposekat orchideje před je-
jich vysemeněním.

Lokalita Gave se nachází na samém 
okraji zástavby sestupující k východní-
mu pobřeží. Pásy luk a křovin v nad-
mořské výšce 160 metrů momentál-
ně mnoho orchidejí nehostí, proto 
zde probíhá pokus o obnovu lokality 
výsadbami rostlin předpěstovaných 
v laboratoři. Jde konkrétně o dva dru-

men nými zídkami a mohutných oli-
vovníků. Celkově je z parku Portofino 
uváděno kolem 900 druhů vyšších 
rostlin, z nichž některé (např. medi-
teránní trá va Ampelodesmos maurita-
nicus či li mon  ka Limonium cordatum) 
zde mají hra  nici svého rozšíření, ji-
né zde najdeme v neobvykle nízkých 
nad mořských výš  kách (hořeček ladní, 
šafrán bělo květý).

Projekt LIFEorchids
Cílem projektu LIFEorchids je ochra-
na orchidejí v několika oblastech se-
verozápadní Itálie, a to jak metodami 
„kla sickými“, jako je provádění mana-
ge men tu či jednání s vlastníky, tak 
i vy zkoušení inovativních postupů, 
pře de vším umělého opylování rostlin 
či výsadby rostlin pěstovaných in vitro 
(viz loňské jarní číslo Krásy našeho do-
mova). Čtyři z projektových lokalit se 
nacházejí v parku Portofino.

Nejbohatší na orchideje je v Por to -
fi  nu vápencový pás při sever ním okraji 
parku. Právě zde leží tři z těchto loka-
lit, shodou okolností všechny na sou-
kromých pozemcích. Jednání s vlast-
níky vede a smlouvy následně uzavírá 
nikoli správa parku, ale ne zis ko vá or-
ganizace Legambiente (italská ob do ba 
ČSOP). Údržbu pak provádí buď sami 
vlastníci, nebo správa.

První z lokalit, zvanou Kulm, tvo-
ří k východu ukloněný travnatý svah 
v nadmořské výšce něco málo přes 
400 me trů. Jde o jednu z nejbohatších 
or chi  dejových lokalit oblasti (roste 
tu „vlajkový druh“ projektu i Ligurie, 
vsta  vač otevřený, který nenajdeme 
v Ev ro pě nikde jinde než právě v tom-
to re gio nu, dále pak prstnatec Fuchsův, 
se ra pie jazýčkatá či okrotice dlouholis-
tá), potřebovala však údržbu. Ta je ny-
ní zajištěna. Část lokality, kde probí-
hají i výzkumné aktivity (mimo jiné 
pokusy s vyséváním orchidejí) je kvůli 
ochraně před zvěří, zejména divokými 
prasaty, oplocena elektrickým ohrad-
níkem a krom toho jsou plošky výsevu 
ještě překryté pletivem.

Lokalita Il Monte je olivový sad na 
soukromé oplocené zahradě v centrál-
ní části poloostrova, v nadmořské výš-
ce necelých 300 metrů. Bohatý je pře-
devším na serapie, rostou tu pospolu 
mi ni mál ně tři druhy. Díky tomu, že jde 
o oplocený pozemek, je jeho ochra na 
dostatečná. V rámci projektu zde pro-

P ortofino je nevelký hornatý po- 
 lo ostrov, vybíhající z ligurského 
pobřeží do Janovského zá li vu. Je 

součástí Ligurských Apenin. Chrá  něn 
je již od roku 1934, byť za tu dobu se 
ně kolikrát změnil jeho statut a částečně 
i jeho vymezení. V současné době má 
park vlastní správu (s právní a funkční 
autonomií), sídlící v přímořském měs-
tečku Santa Margherita Li gu re.

Přírodní podmínky
Oblast přírodního parku je typická vel-
mi strmým a členitým terénem. Nej vyš-
ší kóta parku, hora Monte Por to fi  no, 
dosahuje 610 metrů a přitom le ží její 
vrchol vzdušnou čarou jen něco málo 
přes kilometr od mořského pobřeží. 
Směrem do vnitrozemí pak terén opět 
výrazně klesá, masiv Por to fi na je zde 
oddělen hlubokými údolími a hřeben 
spojující ho s dalšími severněji polo-
ženými horami klesá na 280 metrů 

nad mořem. Tento re liéf je podmíněn 
geologicky – jižní část poloostrova je 
totiž tvořena „por to fin skými“ slepen-
ci, které jsou mnohem odolnější vůči 
erozi než navazující vápence. Právě 
hrubozrnné slepence, tvořené někdy 
i značně velkými valouny různého 
původu, vytvářejí specifický ráz krajiny 
přírodního parku. Na severu ale park 
zahrnuje i okrajovou část vápencové-
ho masivu, který se tu sice na povrchu 
nijak výrazněji neprojevuje, ale je dal-
ším významným faktorem zvyšujícím 
zdejší rozmanitost.

Ta je tu, na ploše cca 1500 ha, znač-
ná. Na jižních svazích vystupují přímo 
z moře skalní útesy s velmi sporou ve-
getací především travin a sukulentů 
(tady někde by měla růst i jedna z nej-
větších místních botanických vzác-
ností, lomikámen Saxifraga cochlearis), 
stří danou porosty typu garrigue (ne-
sou  vislé řídké porosty nízkých keříků 
a po lokeříků s vítečníkem, cistem šal-
vě  jolistým, mateřídouškami či pryšci) 
a výše pak společenstvem makchií s ty-
pickými středomořskými ne opa da vými 
křovinami a menšími stromky (myrta, 
řečíky, řešetlák proměnlivý, jamovec 
širokolistý, planika). Ve vyš ších polo-
hách a na severních svazích dominují 
lesy, tvořené jednak bo ro vi ce mi (boro-
vice halepská, bo ro vi ce přímořská, pi-
nie), jednak duby (dub cesmínolistý, 
šípák), habrovcem habrolistým, jasa-

Parco 
di Portofino
Regionální přírodní park Portofino 

(Parco Naturale Regionale 
di Portofino) patří k nejstarším 

chráněným územím v Itálii. 
V současné době je jednou z oblastí, 
kde je realizován projekt LIFEorchids, 

jehož partnerem je i ČSOP.

Další informace
Oficiální stránky parku Portofino:  
www.parcoportofino.it; na nich je ke stažení 
i přehledný plánek turistických tras v oblasti. 
Oficiální stránky projektu LIFEorchids 
(i v češtině): www.lifeorchids.eu 

Serapie přehlížená.

Vstavač otevřený.

nem zimnářem, kaš ta novníkem setým  
a štědřencem odvislým. Jejich až exo-
tickou atmosféru dotvářejí četné liány 
(plamének palčivý, přestup drsný) a ke-
ře listnatce ostnitého v podrostu. Spíše 
vzácný (především v tzv. Údolí mlýnů 
ve východní části parku) je zde biotop 
vlhkých údolí s hojným výskytem růz-
ných druhů kapradin. Tisíciletou pří-
tomnost člověka připomínají staré za-
hrady a sady, někde dodnes udržované  
a využívané, jinde identifikovatelné 
zejména podle teras oddělených ka-

hy tořičů. Plocha má stejnou ochranu 
před zvěří jako Kulm.

Nejen příroda…
Náplní práce správy parku není jen 
ochrana přírody, ale i rozvoj turistiky 
či ochrana kulturního dědictví. Tu ris-
tická infrastruktura parku Por  to  fi no, 
o kterou se správa stará, čítá na 80 ki -
lo metrů značených cest, informační 
systém a několik odpočinkových míst. 
Turistické trasy jsou značeny červe-
nými tvarovými značkami (čtverec, 
ko lečko, dva trojúhelníky, tři tečky…). 
Rozcestníkové sloupky s určením smě-
rů a někdy i času jsou na všech rozces-
tích. Na důležitých rozcestích jsou 
i ma py. Veškeré informace (turistické 
i od borné jsou v italštině a angličtině. 
Sys tém je velmi přehledný, v podstatě 
zde nelze zabloudit. Jen je třeba počí-
tat, že řada tras je vzhledem k převýšení 
a skalnatému terénu značně náročná.

Uprostřed parku, na nejvyšší hoře, 
provozuje správa parku turistickou útul-
nu, v níž je za (na místní poměry) po-
měrně malý poplatek možno přespat. 
Klíč není nutno nikde vyzvedávat a ni-

že slouží jako malé muzeum (vstup 
vol ný) a informační bod parku, je i jed-
ním z mála míst uvnitř parku, kde mů-
že poutník zakoupit občerstvení (či 
ně jaké regionální výrobky, jako třeba 
olivový olej).

Význam parku Portofino coby ob-
las  ti pěší turistiky si člověk uvědomí, 
když se rozhlédne po širším okolí; vel-
ká část Ligurského pobřeží je hus tě za-
stavěna či zaplocena a mnoho možnos-
tí pro pěší výlety tudíž ne skýtá. 
Autor je spolurealizátorem projektu LIFE-
orchids. Kontakt – jan.moravec@csop.cz

Ve vrcholových partiích parku – listnatý les 
a slepencové skalky.
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programu tato lokalita ve vlastnictví ČSOP 
„zpřístupněna veřejnosti“ uběhlo již 14 let 
a za tu dobu zub času řádně zaúřadoval. 
Ornitologickou pozorovatelnu už bylo 
z důvodu její zchátralosti nutno postavit zcela 
znova, po obnově volaly i informační panely. 
Přidáno bylo i několik stylových laviček, místo 
těch, které jsou za ty roky již k nerozeznání 
od padlých tlejících kmenů. K slavnostnímu 
znovuotevření došlo posledního dubna. Vedle 
společnosti NET4GAS, partnera programu 
Blíž přírodě, na rekonstrukci přispěly 
i statutární město Liberec a RP Severka.

  Nadační fond Veolia podpořil dalších sedm 
projektů na obnovu mokřadů či podporu 
zadržení vody v krajině. Byla tak vybudována 
„dešťová zahrádka“ v Praze na Beránku,  
ve spolupráci s Montessori školou vytvořena 
„školní tůň“ ve Zbuzanech, revitalizován 
mokřad zvaný Rybníky v Hrachovci, přibyly 
další dvě tůně na tzv. Východočeské Sahaře 
nedaleko Lázní Bohdaneč, proběhla obnova 
mokřadních společenstev na bývalém 
odkališti Jívka, byly obnoveny a doplněny 
soustavy tůní na Hrubých lukách u Dvora 
Králové a nad Studnickým rybníkem na 
Náchodsku. Když už je řeč o obnově mokřadů, 
lze zmínit i, že v blízkosti jihočeského 
rašeliniště Čtyřicítka byly vhloubeny tůně díky 
podpoře Norska prostřednictvím Norských 
fondů a u Bernartic na Tachovsku bylo 
vytvořeno 8 tůněk za finančního přispění 
společnosti BILLA. 

pozemkového spolku (novým členem je Vojta 
Kodet z Pozemkového spolku Gallinago) 
a exkurze na Lesnovské mokřady v péči 
Pozemkového spolku Mokřady. To vše (krom 
exkurze samozřejmě) v příjemném prostředí 
školicího střediska ERUDITO v Lukách nad 
Jihlavou za finančního přispění Ministerstva 
životního prostředí a Norských fondů. 

  V prvních měsících tohoto roku se podařilo 
vykoupit v rámci kampaně Místo pro přírodu 
(účet veřejné sbírky 9999922/0800) dalších 
2,76 hektaru. Nejvýznamnějším výkupem 
bylo 1,2 ha na nové lokalitě – v Radiměřském 
motýlím království – ke které se určitě vrátíme 
v některé z příštích čísel Krásy našeho 
domova. Dále to byly tři pozemky o celkové 
výměře 0,95 ha na Vlčím hrdle, dva pozemky 
(0,28 ha) na lokalitě Traviska a také prvních 
0,33 hektaru na mokřadu Pod Piškulovic 
mlýnem na Radnicku. Krom toho se podařilo 
dokoupit zbývající vlastnické podíly na sedmi 
pozemcích na Zázmoníkách. Podrobnější 
informace na www.mistoproprirodu.cz či na  
www.facebook.com/mistoproprirodu. 

  Získali jsme další grant, podpořený Norskem 
prostřednictvím Norských fondů. Projekt se 
jmenuje Regionální směsi osiv jako účinný 
nástroj ochrany diverzity lučních biotopů, 
z čehož vyplývá i jeho náplň – další kvalitativní 
rozvoj tohoto tradičního programu ČSOP. 
Cílem projektu je mimo jiné vytipovat vhodné 
zdrojové plochy pro získávání regionálního 
osiva v různých regionech republiky, vyzkoušet 
využitelnost několika rozdílných typů strojů 
při sběru osiva, zjistit parametry takto 
získaného osiva (druhové složení, množství), 
založit několik pokusných demonstračních 
osetých ploch a v neposlední řadě šířit osvětu 
o tomto tématu. Na projektu krom ústředí 
a několika základních organizací ČSOP 
spolupracuje i Jihočeská univerzita v Českých 
Budějovicích, Masarykova univerzita Brno, 
Agrostis Trávníky, s. r. o., Western Norway 
University of Applied Sciences a Bratislavské 
regionálne ochranárske združenie.

  V rámci programu Blíž přírodě došlo k obnově 
turistické infrastruktury v libereckém 
Opičáku. Od doby, kdy byla díky témuž 

Stalo se …
  Hlavní jarní uklízecí termín kampaně 

30. ročníku kampaně Ukliďme svět 
(26. 3. 2022) sice už máme za sebou, jarní 
úklidy však ještě neskončily a stále ještě 
docházejí hlášení těch proběhlých, můžeme 
proto uvést pouze průběžné výsledky. 
K počátku května je počet nahlášených 
jarních účastníků 14 587, kteří sesbírali 
celkem 118 tun odpadu. Jednou z velkých 
jarních akcí byl úklid Orlíku, pořádaný již 
tradičně ve spolupráci s rybáři. Za pozornost 
stojí hlášení o složení zde nalezeného 
odpadu: „Velkou část odpadu tvořily PET 
lahve, plastové kelímky od piva a limonád, 
polystyren všech tvarů a velikostí. Zajímavé 
bylo množství nejrůznější obuvi, překvapivě 
mnohdy i v páru, a také velký počet 
plastových zapalovačů. Z dalších zajímavostí 
se jednalo o různé staré rekreační vybavení 
(stolky, židle, slunečníky, grily); nic takového 
nesmí být na březích vodní nádrže trvale 
umístěno. Nalezeny byly i pneumatiky, různé 
barely, kanystry, nárazník auta, autosedačka, 
části lodí, dokonce dva na břehu ponechané 
staré paddleboardy a mnohé další. Zvláštní 
část odpadu tvořily bubny od praček, které 
rybáři používají jako haltýře a jejichž použití 
je na Orlíku zakázáno. Z tohoto důvodu 
bylo s nalezenými haltýři naloženo jako 
s odpadem.“ Podzimní celosvětový úklidový 
den bude 17. září. Sledujte informace na 
www.uklidmesvet.cz, kde naleznete i vítězné 
práce jarní úklidové fotosoutěže. 

Ve dnech 2. a 3. dubna 2022  
se v Koutech u Ledče nad Sázavou 
sešel XI. sněm Českého svazu 
ochránců přírody. 

tech: „Oblast soutoku Moravy a Dyje, 
zkráceně Soutok, je největším komple
xem lužních lesů ve střední Evropě. 
Díky vysoké koncentraci přírodních 
a kul turních hodnot doznal meziná
rod ního uznání. Soutok je zařazen do 
evropské soustavy Natura 2000, me zi 
biosférické rezervace UNESCO a mok
řady mezinárodního významu podle 
Ram sarské úmluvy. Kulturní kra jina 
Led nickovaltického areálu je více jak 
čtvrt století zapsána na seznam světo
vého dědictví UNESCO. Všechna tato 
ocenění dokládají mimořádný význam 
území, nezajišťují však jeho ochranu. 

Soutok je unikátním územím přede
vším díky své historické hospodářské 
minulosti. Bohužel současné intenziv
ní velkoplošné pasečné hospodaření 
vylučuje dlouhodobé uchování zdej
ší biodiverzity. Český svaz ochránců 
přírody proto uvítal, že se Vláda ČR 
ve svém programovém prohlášení za
vázala vyhlásit Soutok jako národní 
park. S obavami však sledujeme ne
kon čící diskuse o vhodné kategorii 
chrá něného území, přičemž Soutok 
zů stává nadále prakticky bez ochrany. 
ČSOP proto vyzývá Ministerstvo život
ního prostředí a Jihomoravský kraj 
k bez odkladnému vyhlášení maloploš
ných chráněných území pro ochranu 
nejcennějších částí území a k zahájení 
kroků k přípravě velkoplošné ochrany 
Soutoku, nejlépe chráněné krajinné 
oblasti.“ Sněm zároveň rozhodl o vy
stou  pení ČSOP z o. p. s. Biosférická re
zer  vace Dolní Morava.

Mluvilo se samozřejmě i o dalších 
legislativních otázkách. Sněm proto 
nové Ústřední výkonné radě mimo ji
né uložil sledovat a připomínkovat při
pravované změny stavebního zákona 
s cílem zlepšit či alespoň udržet stáva
jící úroveň ochrany přírody a umožnit 
účast veřejnosti při územním plánová
ní a navazujících řízeních. Taktéž by 
měly být sledovány a připomínkovány 
trendy pro zadržování vody v krajině 
a změnu klimatu v rámci státních pri
orit a podporováno vyhlašování kon
krétních opatření v krajině i v obcích.

V návaznosti na úvodní slovo před
sedy Čestné rady ČSOP Bedřicha Mol
da na bylo přijato usnesení, dle něhož 
„Sněm vnímá, že svět v současné době 
čelí třem velkým krizím životního pro
středí – krizi klimatu, krizi biodiverzity 
a krizi znečišťování životního prostře
dí. Sněm ČSOP konstatuje, že jednu 
z nich není možné řešit na úkor jiné. 
Ze jména jsou nepřijatelná taková ře
še ní klimatické krize, která poškozují 
bio diverzitu.“ V dalším usnesení Sněm 
zdůraznil význam bezlesí pro zacho
vání biodiverzity střední Evropy (jako 
reakci na opět sílící snahy o zalesnění 
kaž dého „nevyužitého“ pozemku). 

Co se vnitrosvazových záležitostí 
tý če, řešila se především otázka propa
ga ce aktivit Svazu, které přes jejich bo
ha tost mnohdy nejsou vidět tak, jak by 
si zasloužily. 

Autor je redaktorem časopisu

P ředsedou ČSOP zůstává i v dal
ším čtyřletém období Libor Am  
bro zek, místopředsedou Ka rel 

Kříž. Ústřední výkonná rada bu  de pra
covat ve složení Ivan Bartoš, Vít Bed  
nář, Kateřina Červenková, Da  vid Číp, 
Yvon na Gaillyová, Daniel Ho rá ček, 
Jakub Hro mas, Jiří Janál, Petr Ja ne 
ček, Lu děk Kostelník, Vojtěch Koš tíř, 
Ji ří Kučera, Milan Maršálek, Petr Orel, 
Mi lan Petr, Jaroslav Podhorný, Ji ří Rous, 
Jit ka Říhová, Petra Steidlová, Jan Svo bo
da, Daniel Šatra, Libor Tand ler, Lu káš 
Tů ma, Vlastislav Vlačiha a Jozef Ze těk. 
Do čela Ústřední kontrolní a revizní ko
mise se vrací Karel Fersch mann, čle ny 
jsou Radovan Cá der a Mar tin Hla váč.

Velká část usnesení Sněmu byla vě
nována dalšímu rozvoji velkoplošných 
chráněných území. Sněm podpořil vy
hlášení národního parku Křivoklátsko 
a vy zval MŽP k přípravě podkladů 
k vy hlá šení CHKO Krušné hory. Nej
delší usnesení se týkalo oblasti Sou to
ku, která je pojata v širších souvislos

TEXT  A  F O T O  JAN MORAVEC

XI. sněm ČSOP
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  Po třech letech se letos opět uskutečnilo 
Výroční setkání pozemkových spolků 
v „normálním termínu“, tedy počátkem 
dubna (8.–9. 4.). Zhruba třicítka lidí včetně 
hostů z AOPK, plno zajímavých informací 
(péče o stepní a mokřadní lokality, nově se 
rozbíhající projekt na obnovu květnatých luk, 
problematika invazních druhů, monitoringu 
či financování péče o lokality, možnost 
spolupráce se skauty...), příjemné večerní 
posezení, drobná obměna Rady Národního 

Vyznamenání ČSOP 
„Příroda děkuje“

bylo uděleno 

Vojtěchu Bajerovi (ČSOP Salamandr) 

Kateřině Červenkové (ČSOP Vlašim) 

Martinu Klaudysovi (ČSOP Vlašim) 

Jaroslavu Kolečkovi (dříve ČSOP Radhošť)

Františku Kynčlovi (ČSOP Křižánky)

Stanislavě Volkové (ČSOP Chodov)

N AŠE ČINNOS T
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  49. kolo soutěže Zlatý list muselo proběhnout 
z důvodu protiepidemických opatření většinou 
on-line, celkem soutěžící vyplnili téměř 
1 400 testů, po uvolnění restrikcí proběhla 
3 základní kola (103 účastníků) a 7 krajských 
kol (účast 544 dětí). Národní kolo se z důvodu 
protiepidemických opatření v 49. ročníku 
neuskutečnilo (www.zlatylist.cz).

  Na jaře proběhlo zbývajících 11 krajských 
kol (242 účastníků) 26. ročníku Ekologické 
olympiády a ve spolupráci se Správou 
KRNAP kolo národní. Na podzim byl zahájen 
27. ročník a do konce roku se uskutečnilo 
9 krajských kol (www.ekolympiada.cz). 

  V programu Blíž přírodě otevřel pro veřejnost 
dalších 5 nových lokalit – naučných stezek 
a zpřístupněných míst; dále byly finančně 
podpořeny 2 managementové zásahy 
obnovního charakteru a 5 rekonstrukcí lokalit, 
které byly veřejnosti zpřístupněny v minulosti.

  Kampaň Ukliďme svět, kterou po rozvázání 
spolupráce ze strany spolku Ukliďme 
Česko organizuje opět samostatně ČSOP, 
dosáhla, i přes obtíže způsobené náhlým 
osamostatněním i protiepidemickými 
opatřeními, pěkné účasti s 604 registrovanými 
úklidy a více než 21 000 uklízejícími 
dobrovolníky (z toho přes 11 000 dětí), a to 
i díky zapojení více jak 213 škol a dětských 
oddílů; celkem se vysbíralo 170 tun odpadků. 

  V programu Živá zahrada zaregistroval 
100 nových soutěžících zahrad, z téměř 
400 soutěžících zahrad se pouze čtyřem 
v roce 2021 podařilo vybojovat titul 
Živá zahrada.

  V nově zformovaném programu Naše mokřady 
byly ve spolupráci s Nadačním fondem Veolia 
a značkou Finish provedeny drobné zásahy 
(údržba biotopu, obnova tůní a podobně) na 
10 mokřadních lokalitách.

  V programu Oživení starých odrůd ovocných 
stromů podpořil realizaci řady terénních 
projektů, pracoval na rozšíření informací 
o odrůdách a genofondových plochách na 
webu www.stareodrudy.cz a uspořádal v Praze 
celkem 5 výstav třešní, švestek, meruněk, 
hrušek a jablek. Program byl prezentován také 
na výstavě Flóra Olomouc a na Pomologických 
dnech v Průhonicích. 

  V červnové kampani Setkání s přírodou 
zorganizoval 24 vycházek do přírody 
s odborníky.

  Spolu s italskými partnery realizuje 5letý 
projekt LIFEorchids, jehož cílem je zlepšení 
statusu ochrany kriticky ohrožených orchidejí 
na vybraných stanovištích v severozápadní 
Itálii, přenos získaných zkušeností do dalších 
zemí a propagace ochrany orchidejí.

  Spolu s několika evropskými NNO realizuje 
v rámci programu Erasmus+ projekt 
RESIFARMS zabývající se praktickými nástroji 
a know-how pro zemědělce a další pracovníky 
starající se o pozemky při péči o neprodukční 
zemědělskou půdu, s důrazem na podporu 
opatření k ochraně přírody.

  Společně s dalšími 17 organizacemi z celkem 
11 zemí je partnerem 4letého projektu 
LIFE ENPLC, jenž se zabývá ochranou přírody 
na soukromých pozemcích s cílem zlepšit jejich 
financování a podpořit zapojení veřejnosti. 

  Zahájil realizaci 4 projektů podpořených 
Norskem prostřednictvím Norských fondů, 
zaměřených na podporu biodiverzity lesních 
lokalit, mokřadních lokalit a stepních lokalit 
a podporu ohrožených druhů epifytických 
lišejníků v ovocných výsadbách (projekty 
budou trvat do dubna 2024 a jejich souhrnný 
rozpočet je přes 11 milionů Kč).

  Po celý rok se intenzivně věnoval sledování 
a připomínkování tvorby nové legislativy; 
především pak invazivní novely zákona 
o ochraně přírody a krajiny, novele zákona 
o myslivosti a rekodifikaci stavebního práva. 

  Obrat Českého svazu ochránců přírody poprvé 
v historii překročil částku 37 miliónů Kč. 
Náklady byly ve výši 36,67 milionu Kč, 
příjmy 37,58 milionu Kč. Největší část 
nákladů – více jak 31 miliónů Kč – bylo různou 
formou poskytnuto na ochranářské aktivity 
základních organizací, spolupracujících NNO 
a u záchranných stanic i jiných subjektů (ZOO, 
NP). Druhou nejvyšší nákladovou položkou byly 
osobní náklady ve výši 6,48 milionu Kč. Výnosy 
byly z téměř 74 % tvořeny provozními dotacemi 
(státu a krajů). Podíl členských příspěvků na 
výnosech tvořil pouze 2,28 %. Zbylé výnosy 
pocházely z vlastní činnosti ČSOP.

  Za podporu ČSOP v roce 2021 je zde třeba 
poděkovat především Společnosti NET4GAS 
(generálnímu partnerovi ČSOP), Lesům České 
republiky, s. p. (generálnímu partnerovi 
národního programu Ochrana biodiverzity), 
Nadačnímu fondu Veolia, společnosti RB 
(Hygiene Home) Czech Republic, Nadačnímu 
fondu Sberbank CZ (generálnímu partnerovi 
programu Oživení starých odrůd), Společnosti 
Billa (generálnímu partnerovi Národní sítě 
záchranných stanic), Hlavnímu městu Praze, 
Ministerstvu životního prostředí, Ministerstvu 
školství, mládeže a tělovýchovy, Nadaci Ivana 
Dejmala, více jak tisícovce dárců veřejných 
sbírek Zvíře v nouzi a Místo pro přírodu a všem 
spolupracovníkům a dobrovolníkům.

Kompletní výroční zpráva je k dispozici  
pouze v elektronické podobě ke stažení na  
www.csop.cz/vyrocnizpravy. 

  Evidoval rekordních 31 184 handicapovaných 
zvířat 243 druhů přijatých záchrannými 
stanicemi Národní sítě; z toho se podařilo 
v tom samém roce vrátit do přírody 42 % 
pacientů, 38 % přijatých zvířat nepřežilo, zbytek 
zůstal v péči stanic do dalšího roku.

  Ve veřejné sbírce Zvíře v nouzi 
(č. ú. 33553322/0800 a dárcovské DMS 
ZVIREVNOUZI) sloužící na podporu záchrany 
handicapovaných divokých zvířat, se mu ve 
spolupráci se záchrannými stanicemi podařilo 
vybrat více jak 6,6 milionu Kč. Více na www.
zvirevnouzi.cz.

  Akreditoval 38 Ekocenter ČSOP.

  Prostřednictvím Sdružení mladých ochránců 
přírody ČSOP registroval celkem 60 oddílů 
mladých ochránců přírody (MOPíků) a v nich 
1 267 dětí, 98 instruktorů a 361 vedoucích 
(www.mopici.cz).

  53 oddílům MOPíků poskytl finanční, 
materiální i informační podporu týkající se 
běžné oddílové činnosti a 22 oddílům finanční 
podporu na pořádání letních táborů.

  projekty v rámci programu Blíž přírodě 
částkou 2 miliony Kč

  projekty v rámci programu Naše mokřady 
částkou přesahující 2 miliony Kč.

  V národním programu Ochrana biodiverzity 
byla realizována řada projektů 77 NNO. 
Jednotlivé oblasti podprogramu jsou vedeny 
odbornými garanty, nejčastěji jsou zaměřeny 
na praktická opatření v terénu – více na 
http://biodiverzita.csop.cz. 

  Akreditoval 67 pozemkových spolků, z toho 
41 jsou subjekty ČSOP – více na www.
pozemkovespolky.cz. 

  V rámci kampaně Místo pro přírodu vykoupil 
dalších 38 pozemků (vlastnických podílů) 
o celkové výměře 13,9367 ha na 10 přírodně 
cenných lokalitách; ve veřejné sbírce (č.ú. 
9999922/0800) se mu na výkupy pozemků 
podařilo vybrat 2,47 milionu Kč. Více na www.
mistoproprirodu.cz.

  Minimálně 164 organizací ČSOP se 
v uplynulém roce věnovalo pořádání veřejně 
přístupných akcí, 151 aktivitám pro děti 
a mládež, 59 pořádání táborových pobytů 
v přírodě, 76 organizací se aktivně účastnilo 
správních řízení, 42 pořádá kurzy, školení, 
semináře v oblasti EVVO, 33 vydává tiskoviny.

  Pro své členy zajišťoval ČSOP tradiční 
aktivity – vydal 2 čísla časopisu Krása našeho 
domova, v září uspořádal již dvacáté Setkání 
členů a přátel ČSOP (tentokrát v Moravském 
krasu) a nadále zprostředkovával systém slev 
v projektu Zelená karta.

  ČSOP pokračoval v tradici tematických roků 
a rok 2021 vyhlásil Rokem vážek – s cílem 
upozornit veřejnost nejen na význam, ochranu 
a zajímavosti ze života těchto hmyzích letců, ale 
i na problematiku ohrožení a ochrany mokřadů 
coby jejich biotopů; k tématu se konaly exkurze 
a další aktivity, byla zhotovena putovní výstava.

  Na konkrétní ochranářské aktivity našich 
i spřátelených organizací ČSOP rozdělil téměř 
33 milionů Kč, z toho bylo podpořeno:

  169 projektů v národním programu Ochrana 
biodiverzity částkou více než 4 miliony Kč

  37 projektů pozemkových spolků částkou 
1,46 milionu Kč 

  35 záchranných stanic pro handicapované 
živočichy částkou 17 milionů Kč z programu 
PPK a téměř 6 miliony Kč ze sbírky Zvíře 
v nouzi

  ČSOP registroval 310 základních organizací 
s celkem 5 979 členy (včetně MOP), přičemž 
v Čechách je 186 základních organizací, na 
Moravě a ve Slezsku 124; nejvíce (50) jich 
je ve Středočeském kraji, nejméně (7) v kraji 
Karlovarském.

  Dalších 655 členů bylo registrovaných přímo 
u ústředí ČSOP a 7 spřátelených organizací je 
kolektivními členy. Celkem měl tak v roce 2021 
ČSOP 6 634 registrovaných členů.

  V terénu se nejčastěji jeho organizace 
věnovaly péči o maloplošná chráněná území 
(137), údržbě zeleně (133), péči o významná 
nechráněná území (124), přírodovědným 
výzkumům (86) a programům ochrany 
biodiverzity (81).
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Český svaz ochránců přírody každoročně finančně podpoří více  
než 150 projektů zaměřených na praktickou ochranu biodiverzity  
České republiky a její propagaci.  biodiverzita.csop.cz

Národní program  
Ochrana  

biodiverzity

Generální partner 
programu  

Ochrana biodiverzity

Generální partner 
Českého svazu 

ochránců přírody

Zemřel Jiří Krupička

Za profesorem Jeníkem

Na začátku prosince, 4. 12. 2021,  
nás opustil ing. Jiří Krupička, dlouholetý 
předseda ZO ČSOP Tachov, milovník 
přírody, cestovatel, skromný a pracovitý 
člověk, kamarád. Narodil se 7. 1. 1959 
v Karlových Varech, ale od r. 1961 bydlel 
s rodiči v Tachově, kde také absolvoval 
základní školní docházku a gymnázium. 
Poté studoval na Vysoké škole 
zemědělské v Praze obor zemědělské 
meliorace. Po dokončení školy absolvoval 
stáž ve výzkumném ústavu a po kratším 
působení u Státních statků nastoupil 

Třináctého února nás ve věku 93 let 
navždy opustil můj přítel a kolega Jan 
Jeník, se kterým jsme společně (ještě 
s Jaroslavem Zýkou) napsali a v r. 1979 
vydali knížku „Životní prostředí očima 
přírodovědce“, jednu z vůbec prvních 
populárních českých publikací 
věnovaných tomuto tématu. Honza 
však už měl za sebou celou řadu prací 
v odborných časopisech, učebnic i knížek 
s velmi konkrétními vědeckými poznatky 
o tom, jakým způsobem je živá příroda 
svázána se svým abiotickým prostředím. 

Jasné zaměření vyjadřuje už samotný 
název oboru, kterému se celý život 
věnoval: geobotanika. Budoval jej při 
svých studiích mnoha horských území 
u nás; zejména v Krkonoších a v Hrubém 
Jeseníku, kde rozvinul svou originální 
koncepci anemo-orografických systémů, 

v r. 1988 ke Státní meliorační správě, později 
Zemědělské vodohospodářské správě. Zde 
působil jako vedoucí a zároveň správce toků. 
Nebylo to pro něho jen zaměstnání, ale bral 
ochranu toků jako své celoživotní poslání.

Po celou tuto dobu se zabýval otázkami 
ochrany přírody. Již v r. 1985 se stal členem 
ČSOP a o tři roky později předsedou 31/01ZO. 
Tuto funkci vykonával s několikaletou 
přestávkou až do konce života. Nezáleželo 
mu na prezentaci jeho činnosti, neusiloval 
o zviditelnění, ale vytrvale a cílevědomě 
pracoval na ochraně životního prostředí. Jirka 
nebyl jen ochránce přírody, ale především 
její aktivní tvůrce. Jeho práce zahrnovala 
výsadby v krajině, údržbové práce v přírodních 
rezervacích na Tachovsku, revitalizace toků, 
práce v genofondovém sadu. Zájmová činnost 
se prolínala s profesní, nikdy nehleděl na svůj 
volný čas, když bylo třeba přiložit ruku k dílu. 
Zasloužil se o to, že došlo k vybudování řady 
tůní, úpravě drobných i větších toků, obnově 
rybníků. Sám vysázel stovky a stovky stromů. 
Nám ostatním členům „dovolil“, abychom 
mu pomáhali. Vzpomínám, jak jsme na jedné 

víkendové brigádě uprostřed vstavačové 
louky nahrabali stoh pokosené trávy 
s tím, že druhý den ho stáhneme 
k cestě, aby si trávu místní zemědělec 
mohl odvézt. Když jsme ráno dorazili 
na louku, stoh už byl přemístěný. Co 
nám připadalo jako práce pro pět lidí, 
to Jirka zvládnul sám. Po brigádách 
a při výročních schůzích nás odměňoval 
přednáškami ze svých cest. To byla 
druhá jeho vášeň – zmizet na celou 
dovolenou do nějaké exotické krajiny 
a tam splynout s místními obyvateli, být 
nenápadný a poznat nejen turistické 
atrakce, ale hlavně běžný život. Přivážel 
si úžasné zážitky, doplněné bohatou 
fotodokumentací a vždy se o ně nezištně 
a rád podělil.

Nikdo z nás netušil, že je Jiří vážně 
nemocný a že nákaza covidem pro něj 
bude mít fatální důsledky. Zemřel člověk, 
který žil svůj život opravdu naplno, jako 
kdyby tušil, že nemá moc času... 

Ivana Kožmínová, ČSOP Tachov

i v zahraničí. Jeho bohatá vědecká práce 
není ovšem zdaleka jedinou součástí 
jeho odkazu, patří sem především 
pedagogická práce na Univerzitě Karlově, 
ale i v Ghaně, Tanzanii či Kábulu, 
veřejná činnost v desítkách institucí, 
z níž připomenu jen zásluhu o vyhlášení 
biosférických rezervací Třeboňska 
a Křivoklátska či spoluzakladatelství 
časopisů Opera Corcontica a Silva 
Gabreta. Po zásluze byl oceněn mnoha 
vyznamenáními či medailemi českých 
i zahraničních univerzit a významných 
institucí (např. UNESCO), ale nejvíc si 
jako celoživotní skaut vážil Junáckého 
válečného kříže Za vlast, který obdržel 
v r. 1946. Jeho mnohostranný odborný 
i lidský odkaz s námi bude dále žít. 

Bedřich Moldan,  
předseda Čestné rady ČSOP
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 Jsme jedním z největších firemních dárců v oblasti 
 ochrany přírody v České republice.

 Podílíme se na zpřístupnění přírodně cenných lokalit 
 po celé České republice.

 Pomáháme budovat naučné stezky, vyhlídky, pozorovatelny,  
 posezení nebo interaktivní a hrací prvky v přírodě.

 Přispíváme k obnově původních ekosystémů 
 a ochraně ohrožených rostlin a živočichů.

 Podporujeme environmentální výchovu
 a informovanost o ochraně přírody.

 Jsme generálním partnerem Českého svazu
 ochránců přírody a pomáháme projektům,
 pro které motto Blíž přírodě je významnou součástí
 trvale udržitelného rozvoje.

Pojďte s námi do přírody na 
www.blizprirode.cz

Rozvíjíme společensky 
 odpovědnou politiku 
ochrany přírody s ohledem 
 na současné a budoucí 
generace.
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